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Luna martie, cu promisiunea sa de 
reînnoire şi început, marchează în 
mod tradiţional debutul primăverii. 
Agricultura României a intrat 
într-o nouă fază de dezvoltare şi 
adaptare la schimbările climatice şi 
tehnologice, subliniind capacitatea 
sectorului agricol de a răspunde 
eficient la provocările actuale. 
În paginile următoare ale revistei 
AGRIMEDIA, vom explora 
dinamica agriculturii româneşti 
în această perioadă, evidenţiind 
inovaţiile, provocările şi strategiile 
adoptate de fermieri pentru 
a asigura sustenabilitatea şi 
productivitatea în contextul 
unui an agricol deosebit.
Această perioadă marchează 
începutul unui sezon agricol 
cu temperaturi mai blânde 
decât media istorică, facilitând 
o însămânţare timpurie în 
majoritatea regiunilor agricole. 
Această tendinţă climatică, a 
pus fermierii în alertă faţă de 
posibilele secete prelungite şi 
valuri de căldură anticipate în 
lunile următoare. Adaptarea 
la aceste condiţii a devenit o 
prioritate, cu un accent sporit pe 
tehnologii de irigaţii eficiente şi 
practici agricole sustenabile.
Adoptarea tehnologiei în 

agricultura românească a atins 
un nivel superior. Drone, senzori 
inteligenţi şi sisteme de irigaţii 
controlate prin smartphone au 
devenit instrumente comune pe 
câmpurile agricole, permiţând 
fermierilor să monitorizeze şi 
să gestioneze culturile cu o 
precizie şi eficienţă mai mare. 
Această digitalizare a agriculturii 
a contribuit semnificativ la 
optimizarea utilizării resurselor 
şi la reducerea impactului 
asupra mediului, evidenţiind o 
tranziţie către o agricultură mai 
inteligentă şi mai responsabilă. 
Confruntându-se cu schimbările 
climatice, fermierii din România 
au fost nevoiţi să adopte strategii 
inovatoare pentru a asigura 
rezilienţa culturilor. Practici cum 
ar fi asolamentul diversificat, 
agricultura de conservare şi 
utilizarea culturilor de acoperire, 
au câştigat teren, contribuind la 
îmbunătăţirea sănătăţii solului 
şi la reducerea eroziunii. În plus, 
interesul crescut pentru soiuri 
de plante rezistente la secetă 
şi boli a evidenţiat o schimbare 
către o agricultură adaptată 
la noile realităţi climatice.
Am sesizat o creştere a 
conştientizării şi acţiunilor legate 

de sustenabilitate în agricultura 
românească. Iniţiativele de 
agricultură regenerativă, care 
vizează nu doar producţia de 
alimente, ci şi regenerarea 
ecosistemelor, au început să 
fie implementate pe o scară 
mai largă. Tehnologiile verzi 
şi practicile agricole ecologice 
încurajează o tranziţie către o 
agricultură mai puţin dependentă 
de combustibili fosili şi mai 
integrată cu ciclurile naturale.
Fermierii din România au marcat 
deja un punct de cotitură în 
propriile ferme, evidenţiind 
capacitatea lor de a se adapta şi 
de a inova în faţa schimbărilor 
rapide. Prin adoptarea tehnologiilor 
avansate, implementarea 
practicilor agricole sustenabile 
şi concentrarea pe rezilienţa la 
schimbările climatice, agricultura 
românească trebuie să aibă un 
angajament ferm către un viitor 
mai sustenabil şi mai productiv, 
să îmbunătăţească eficienţa 
şi sustenabilitatea sectorului 
agricol, dar şi să consolideze 
rolul României ca un jucător 
cheie în producţia alimentară 
la nivel european şi global.

Simona MUNTEANU

O primăvară a O primăvară a 
schimbării şi adaptăriischimbării şi adaptării
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În dialog cu fermieriiÎn dialog cu fermierii În dialog cu fermieriiÎn dialog cu fermierii
•
  
«Ce strategie de valorificare a producţiei aveţi pentru sezonul următor?»

 Dragoş Obreja, 
Agroexport, Griviţa, 
judeţul Vaslui
„Este foarte complicat de 
stabilit o strategie a sezonului 
următor pentru că situaţia este 
foarte delicată. Anul trecut, din 
ce am recoltat, am depozitat, 
pentru că nu sunt un ”vânzător 
de campanie”, poate un maxim 
de 30% din producţie, dar 

mare parte am depozitat. Orice alegere ai face, trebuie 
să ţi-o asumi. Ce-i drept, nu mă aşteptam ca şi anul 
acesta (2023) să avem astfel de preţuri şi să scadă în 
continuare. Ne gândeam că se vor mai alinia, că vor 
reveni la normal, dar ele tot scad. Speram ca măcar la 
1 leu/kg să ajungă. Eu am vândut la începutul anului, 
am căutat, m-am informat, studiez bine fenomenul şi 
am urmărit preţul. Nu pot spune că am făcut o mare 
afacere, preţul a fost sub cel din campanie. Dacă atunci 
am dat cu 95 bani/kg grâul, acum l-am dat cu 90 bani/
kg în condiţiile în care am avut costuri de transport şi 
depozitare. Dar nu mai am stoc şi stau liniştit acum. 
Ideea este că toate aceste informaţii (preţuri, cantităţi) le 
poţi găsi şi nu-ţi va spune nimeni când să vinzi sau nu.
La acest moment nu se pune problema de vreun 
contract. Nu se mai justifică, cel mai probabil vor fi 
la fel şi în campanie. Şi intermediarii sunt reticenţi, 
nu mai fac contracte pe cantităţi prea mari.
Situaţia este tensionată, am văzut de exemplu tiruri 
pe sosea săptămâna trecută, cu sigilii puse doar 
pe capacele de la descărcare, nu şi pe capacul 
de la basculare, cel care se desface din cârlige. Şi 
până la urmă cine nu ar vrea să cumpere marfă 
ieftină? Problema este de unde vine marfa, că 
orice hârtie doveditoare ai avea nevoie o primeşti 
cu ce vrei să scrie pe ea. Nu aşteptăm minuni de 
la stat, dar măcar să-şi facă treaba la controale. 
Însă preţurile cerealelor scad, iar restul de inputuri 
cresc, la fel taxele. Şi nu este vorba de a sta cu 
mâna întinsă, dar nu sunt mecanisme de control. 
Protestele nu au rezolvat nimic a fost haos la noi. 
Din păcate nici producţiile nu sunt prea mari, cel 
puţin aici pe zonă - unii au făcut 6 tone/ha la grâu, 
dar la mine în fermă în jur 3,8 tone/ha; nici la rapiţă 
nu am stat mai bine anul trecut şi am avut costuri 
mai mari. Este foarte ciudat că nu este cerere.“

Cosmin Micu, 
Procereal Agrosan, 
Mănăştur, 
judeţul Arad
„Lucrez o suprafaţă de 
1.400 hectare pentru care 
am spaţii de depozitare, 
cu o capacitate de 
20.000 tone. Acum 
construiesc alte spaţii 
de depozitare pentru 

încă 10.000 tone pentru că sunt şi depozitar al 
unor companii. La momentul acesta am terminat 
stocul de producţie, dar nu cred că preţurile 
se vor modifica până la recolta următoare, 
din păcate se va menţine mic. După această 
perioadă, cel mai probabil vom avea schimbări 
în piaţă pentru că este nevoie de bani. Însă eu 
nu vând recolta următoare. Anul acesta am dat 
cerealele cu 75-80 bani/kg. La preţurile acestea 
ajungem în faliment. Oricum sunt probleme cu 
seceta la nivel naţional, căldura este destul de 
mare (am avut şi 20 grade C). În sol s-a refăcut 
o parte din rezerva de apa, dar nu satisfăcător. 
Plantele au început să vegeteze, dar pământul 
se usucă. Cu toate acestea, eu păstrez constantă 
structura de culturi, nu fac planul doar pe un an. 
Dacă într-o vară este o problemă cu o cultură 
sau are preţ mai bun, nu modific suprafeţele 
sau să renunţ la o cultură. Păstrez asolamentul, 
respect rotaţia, chiar dacă se întâmplă ca într-
un an să obţin producţii mai mici sau deloc 
uneori, îmi asum toate acestea. Împart riscurile.
Cât priveşte sezonul următor, probabil că preţul 
va fi mic la recoltare, urmând să crească până în 
toamnă. Nu sunt un pesimist, cred că lucrurile se 
vor schimba. Dar dacă noi fermierii falimentăm, 
vor fi afectaţi negativ şi alţii în urma noastră. Pe 
de altă parte eu nu am simţit din partea traderilor 
nicio abordare greşită, preţurile sunt cele care sunt. 
Bineînţeles că suntem afectaţi, pentru că dacă 
aş lua veniturile în condiţiile creşterilor actuale 
la motorină, tratamente etc, acestea sunt clar 
mai reduse. Un factor major cu efecte negative 
este şi acest flux de marfă care intră în ţara 
noastră. Până la urmă vorbim de cerere şi ofertă, 
şi dacă oferta are preţ mic asta se întâmplă.
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«Ce strategie de valorificare a producţiei aveţi pentru sezonul următor?»

 Tiutiu Florin, Eros 
Titulescu, localitatea 
Nicolae Titulescu, 
judeţul Olt
„Planul de culturi îl facem 
noi în toamnă, dar acum nu 
ştiu dacă va rămâne acelaşi. 
Nu s-au putut face strategii 
din mai multe motive: ştim 
cu toţii că abia acum am 
primit derogare pe GAEC 

8; era suprafaţa de pârloagă 4%, acum putem pune 
culturi rapiţa din toamnă, mare parte, o întoarcem, şi 
nici azi nu ştiu ce voi pune. Eu am aproximativ 1.250 
de hectare cu rapiţă dar nu cred că vor rămâne mai 
mult de 700, sunt cam 20 pl/mp însă neuniforme. Noi 
avem noroc că avem şi o fermă de porci şi o parte din 
recoltă, va intra la furaj. Dar simţim că perspectivele nu 
sunt favorabile, ne gândim şi la rezerva de apă - ne-
ar mai fi trebuit vreo 100 l/mp ca să ajungem la un 
optim. Din păcate nu avem posibilitate de irigare, avem 
soluri mai grele, mai argiloase care mai menţin apa 
puţin. Dar sub 30 cm este deja uscat, şi vine căldura. 
Culturile de păioasele au uniformitate, sunt încă micuţe 
pentru că au răsărit târziu. Aş fi mai optimist dacă aş 
şti că plouă, dar suntem în februarie şi rezerva este la 
jumătate. Acum pe stoc mai avem ceva floarea-soarelui, 
iar ce a rămas din grâu, orz am redirecţionat la ferma 
de animale, care preia cam 20% din producţie. Vindem 
greu, traderii nu au dat încă preţuri, ce se vehiculează 
sunt derizorii, nu acoperă costurile de producţie. De 
depozitare nici nu mai vorbim, avem credite scadente, 
inputuri scumpe şi investiţii din anii anteriori. Pentru 
sezonul următor nu mai putem face ce credem noi. 
Să încercăm să diminuăm din costuri, dar suntem 
dependenţi de factori care nu ţin de noi, financiar şi 
legislativ. Facem parte dintr-o politică agricolă comună, 
dar ne luptăm cu vecinii într-o concurenţă neloială. .“

Virgil Arpăşanu, 
Arprest CAL, 
Dragalina, judeţul 
Călăraşi
„Anul trecut am vândut 
la recoltare. La rapiţă 
de exemplu, unde am 
obţinut cam 3.200 kg/ha, 
am vândut cu 2,45 lei/kg. 
Orzul - 5.900 kg/ha, am şi 
vândut tot, cu 1,15 lei/kg. 

Grâu am avut mai puţin, 2.900 kg/ha. Nu irigăm, dar 
am avut câteva perioade cu ploi, în urma cărora am 
crezut că vom face o producţie bună şi la porumb, 
însă a urmat o aşa secetă şi caniculă, că plantele nu 
au mai făcut ştiuleţi, iar de pe 125 de hectare am 
recoltat doar 380 kg. La floarea soarelui, când s-a 
format capitulul, a venit o ploaie care ne-a ajutat să 
obţinem puţin peste 2.000 kg/ha. Am vândut rapid, 
fără probleme şi cu preţ bun. Deci anul trecut am 
vândut toată producţia la recoltă. Nu pot spune că 
stăm foarte bine acum, dar ne-am acoperit cheltuielile 
şi o parte din credite. Vom rămâne pe aceeaşi 
structură de culturi, dar ne deranjează foarte mult 
deciziile ”Înaltei porţi” de la Bruxelles privind Pârloaga 
şi Înverzirea, care nu sunt adaptate situaţiilor reale, 
actuale. Fac agricultură din 1965 şi am trecut prin 
multe experienţe, dar ca acum nu a fost niciodată!
Mai avem teren în jur 820 de hectare şi le-am distribuit 
astfel: 200 de hectare cu grâu, 120 de hectare de 
orz, orzoaică, 110 de hectare cu rapiţă din care o să 
întorc o parte pentru că nu ne-a plouat de foarte mult 
timp. Restul este porumb şi floare. Şi anul acesta voi 
face la fel, vând la recoltare pentru că transportul şi 
depozitarea înseamnă cheltuieli în plus, bani pe care 
nu am nicio garanţie că îi voi recupera. Mai mereu 
am vândut peste 65% din producţie la recoltă. .“
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«Schooltor de fermieri» un proiect educaţional în agricultură 

400 de milioane de euro pentru modernizarea infrastructurii de irigaţii

Forumul Agricultorilor şi 
Procesatorilor Profesionişti 

din România îşi reafirmă 
angajamentul pentru 

susţinerea şi dezvoltarea 
învăţământului dual, 
contribuind activ la 

formarea şi pregătirea 
viitoarei generaţii de 

profesionişti în domeniul 
agricol din România. 

Agenţia pentru Finanţarea 
Investiţiilor Rurale anunţă 

lansarea sesiunii de primire 
a cererilor de finanţare 

pentru modernizarea 
infrastructurii de irigaţii 

finanţate prin intermediul 
intervenţiei DR-25 din 

cadrul Planului Strategic 
pentru Politica Agricolă 
Comună 2023 – 2027.

S-a născut astfel programul 
”Schooltor de fermieri” – un 
proiect amplu, pe termen lung, în 
cadrul caruia vom susţine proiecte 
educationale în agricultură şi 
vom modela, spre performanţă, 
tinerii din agricultură.
În relaţia cu şcolile de profil din 
judeţele Ialomiţa, Iaşi, Vrancea 
şi Constanţa, fermierii noştri 
şi-au unit eforturile în vederea 
înlesnirii accesului elevilor la 
practica în domeniu şi a asigurării 
unei educaţii de calitate, aliniate 

Solicitanţii de finanţare pot 
depune cererile de finanţare 
începând cu data de 15 
martie 2024 prin intermediul 
paginii oficiale de internet 
a Agenţiei – www.afir.ro. 
Data limită până la care se 
primesc cererile de finanţare 

la cerinţele pieţei muncii.
Parteneriatul solid dintre fermierii 
Forumului APPR şi elevii care şi-
au trasat viitorul profesional în 
agricultură reprezintă un pilon 
fundamental în promovarea 
noilor dinamici ale educaţiei. 
În acest context, Forumul APPR 
a iniţiat un amplu proces de 
traducere şi de adaptare a celui 
mai apreciat manual tehnic din 
Uniunea Europeană - Fachkunde 
Land-und Baumaschinentechnik, 
un studiu reper pentru şcolile 
profesionale în sistem dual din 
Germania, Austria şi Elveţia. 
Manualul reprezintă un instrument 
esenţial pentru elevii, profesorii 
şi formatorii implicaţi în acest 
domeniu, care în acest moment 
au ca suport de studiu cursuri 
învechite, neactualizate cu evoluţia 
tehnologiei şi ştiinţei în domeniu.
Pe lângă obiectivul fundamental 
de a integra lucrarea în programele 
de învăţământ dual agricol din 

ţară, organizaţia noastră îşi 
propune ca, în viitorul apropiat, să 
faciliteze acumularea de cunoştinţe 
şi competenţe pentru ca elevii 
să atingă rezultate înalte într-
un domeniu modern, competitiv 
şi conectat la cele mai înalte 
tehnologii ale momentului. 
Aproximativ 600 de elevi din mai 
multe judeţe vor deveni beneficiari 
ai acestui suport tehnic absolut 
necesar unei noi generaţii de 
lucrători profesionişti în agricultură.
Forumul APPR se angajează să 
susţină şi să încurajeze inovaţia în 
educaţie prin intermediul acestui 
manual care reprezintă o veritabilă 
osmoză a celor mai bune practici şi 
cunoştinţe în domeniul agricol, care 
se vor reflecta, în mod cert, atât în 
sălile de clasă cât şi pe câmpurile 
de practică din întreaga ţară.
Educaţia contează. Iar noi contăm 
pe noua generaţie de agricultori, 
pentru a păşi, cu încredere, 
spre agricultura de mâine.

este 15 iulie 2024.
Alocarea stabilită pentru sesiunea 
de primire cererilor de finanţare 
aferentă intervenţiei DR-25 
„Modernizarea infrastructurii 
de irigaţii” este de 400.000.000 
de euro. Beneficiarii eligibili 
pentru fondurile alocate prin 
DR-25 sunt Organizaţiile 
Utilizatorilor de Apă pentru 
Irigaţii, înfiinţate în conformitate 
cu legislaţia în vigoare.
Valoarea maximă a finanţării 
care se poate obţine pentru 
modernizarea sistemelor de 
irigaţii prin intermediul DR-
25 este de 1.500.000 de euro/ 
beneficiar, iar sprijinul public 
este de 100% nerambursabil 
raportat la costurile eligibile.

Pragul de calitate lunar pentru 
prima etapă de depunere a 
sesiunii (15 martie – 14 aprilie 
2024) este de 90 de puncte, 
ulterior acesta scade treptat, 
până la pragul minim de 40 de 
puncte aferent ultimei etape 
lunare (15 iunie – 15 iulie 2024).

Depunerea solicitărilor de 
finanţare se realizează on-line pe 
www.afir.ro şi tot aici, la secţiunea 
Finanţare, este disponibil Ghidul 
solicitantului şi anexele aferente 
DR-25 (Detalii şi Anexe DR 25 
- NOUL Portal AFIR - informaţii 
PS PAC, depunere Online) 
necesare pentru întocmirea 
documentaţiei în vederea 
depunerii cererilor de finanţare.
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„Mă uit în sală şi văd cât de bogat 
sunt cu adevărat, câţi prieteni am, 
nu mai pun la socoteală cuvintele 
atât de frumoase pe care nu le-
am auzit în toată viaţa mea. Cât 
de bogat mă faceţi fiind alături 
de mine! Emoţiile sunt foarte mari 
şi încerc să mi le înving; mai cu 
seamă sunt emoţionat pentru 
faptul că nu ştiu cum o să primiţi 
această carte şi de aceea dacă 
pe undeva am greşit îmi cer 
iertare. Sunt mândru că fac parte 
din această tagmă şi că suntem 
făuritori de hrană pentru oameni. 
Este o mare cinste şi personal mă 
mândresc mult cu acest lucru.
Îmi place nespus să fiu demn, 
politicos, dar nu servil, incapabil 
de a spune altceva decât ceea 

ce crede, poate de aceea am 
decis să nu intru sub nici o formă 
în politică şi am cerut acest 
lucru şi copiilor mei. Singura 
politică pe care îmi place să o 
fac este aceea a pământului - 
care pentru mine este sacru şi 

Lucian Buzdugan – un etalon 
al performanţei în agricultură

Pe 21 februarie ac, în 
Aula Academiei de Ştiinţe 

Agricole şi Silvice „Gheorghe 
Ionescu-Şişeşti” a avut loc 

lansarea cărţii în două 
volume „Lucian Buzdugan 

– un om al pământului”. 
Doctor în ştiinţe agricole, 

Lucian Buzdugan a condus 
cea mai mare exploataţie din 
UE, respectiv Insula Mare a 

Brăilei – de peste 50.000 de 
hectare şi a implementat cele 
mai noi tehnologii agricole cu 

rezultate deosebite. Cartea 
lansată cuprinde memorii 

despre viaţa unui profesionist, 
a unui om care depus pasiune 

în meseria de agronom şi a 
gândit mereu la evoluţie.
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a celor care slujesc pământul.
Şi pentru că ştiu să pierd, chiar 
şi în faţa timpului nemilos, şi că 
va veni o zi când cu toţii vom da 
socoteala cea din urmă, permiteţi-
mi să recit din poezia lui Nicolae 
Băciuţ: „Nu-ţi cer nimic. De ce ţi-aş 
cere? Când Doamne, sigur ştii ce 
vreau! Dar dacă totuşi vrei să-mi 
dai, Să mă faci Doamne grădinar! 
Dar grădinar în al tău Rai!
Să nu uitaţi că omul este 
o bucăţică de pământ în 
care bunul Dumnezeu a 
pus păcatul şi iubirea.”

La evenimentul de lansare de 
carte, mulţi apropiaţi ai marelui 
agronom, oameni din domeniul 
cercetării agricole, fermieri şi 
reprezentanţi ai unor companii 
multinaţionale, i-au adus 
omagii şi sincere aprecieri.

Valeriu Tabără, preşedinte 
ASAS: „Este o carte document!”
Cristian Hera, vicepreşedinte 
al Academiei Române: „Este 
o carte despre un drum al 
cunoaşterii şi performanţei!”

Achim Irimescu, ministru 
plenipotenţiar în cadrul 
Reprezentanţei Permanente 
a României la UE: „Este o 
carte de referinţă pentru 
agricultura României!”

Vasile Iosif, director general FMC 
România şi Republica Moldova
„Eu cred că Insula Mare a Brăilei 
nu este doar despre performanţă 
şi producţii ridicate, ci şi despre 
dedicaţie, dorinţa de a construi 
o echipă şi a deveni o unitate 
agricolă cu porţile deschise, care, 
ulterior, s-a transformat într-un 
centru de excelenţă pentru cei 
care doreau să facă excelenţă 
în agricultura românească. 
Insula Mare a Brăilei a devenit 
un punct de referinţă pentru 
agricultura românească şi un 
loc bun pentru a învăţa. 
Ceea ce l-a propulsat pe 
specialistul Lucian Buzdugan a 
fost mintea sa tânără şi inovatoare, 
niciodată nu s-a mulţumit 
cu mai puţin, întotdeauna a 
vrut mai mult şi acest lucru 
a propulsat şi agricultura 
românească foarte mult în faţă.”

Maria Cîrjă, director de 
Marketing Corteva Agriscience 
pentru România, Republica 
Moldova & Ungaria

„Sunt printre cele mai norocoase 
persoane ale generaţiei mele 
pentru că am avut ocazia sa 
întâlnesc şi să cunosc oameni de 
adevărată valoare ai agriculturii 
româneşti. L-am cunoscut pe dr.ing. 
Lucian Buzdugan în Insula Mare 
a Brăilei, am călătorit împreună şi 
am ascultat cu mare drag poveştile 
sale. Sunt onorată şi emoţionată.
Mulţi dintre noi ne amintim de 
oamenii valoroşi post-mortem 
şi îi elogiem, le scriem poezii 
sau cărţi, după ce nu mai sunt 
printre noi. Ceea ce s-a întâmplat 
astăzi a fost cu adevărat 
deosebit pentru că ni s-a oferit 
ocazia să-i adresăm personal 
aprecierea noastră sinceră.”

Bogdan Soare, fermier şi Sales 
Manager CP pentru România, 
Bulgaria & Republica Moldova 
la Bayer Crop Science
„Mă simt onorat că am primit 
invitaţia de a participa la 
lansarea de carte a mentorului 
meu în agricultură. Este un om 
deosebit, pe care l-am cunoscut 
în urmă cu 20 de ani şi care 
mi-a influenţat viaţa şi cariera 
în cel mai frumos mod posibil. 
Cartea reprezintă chintesenţa 
unei vieţi începute într-un sat din 
Bucovina, cu toţi paşii devenirii 
până la maturitatea şi notorietatea 
pe care a dobândit-o odată cu 
proiectul Insula Mare a Brăilei. Este 
un om care pe lângă modestia de 
care dă dovadă, are putere mare 
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de muncă şi adaptare la nou. Este 
un vizionar şi îşi doreşte să scoată 
din pământ, în cel mai frumos 
mod posibil, tot ce are de oferit. 
Sunt bucuros că sunt astăzi 
invitat aici şi vreau să-i urez 
multă sănătate, dumnealui 
şi familiei sale, precum şi 
un mare mulţumesc!” 

Ionuţ Olteanu, administrator 
Agromad Crops 
„Apreciez la specialistul 
Lucian Buzdugan că a îmbinat 
întotdeauna noutatea cu ştiinţa 
şi practica, ceea ce pentru noi 
fermierii a contat foarte mult. 
Este un etalon, un om de la care 
am învăţat tot timpul şi suntem 
bucuroşi să-l putem numi părintele 
agriculturii moderne în România 
pentru că a venit cu multe noutăţi 
pe care noi le-am adoptat.”

Nicolae Şerban, director 
general Grup Şerban Holding
„Nu sunt de meserie inginer 
agronom, sunt un venetic în acest 
domeniu însă o zi de discuţii cu 
dr.ing. Lucian Buzdugan valorează 
cât doi ani de agronomie. Este 
un specialist excepţional, un om 
deosebit care ar putea da sfaturi 
despre orice cultură şi tehnologie. 
Ca orice om implicat în agricultură 
am încercat să imit pe cei valoroşi 
şi cum Buzdugan se află în 

top a fost printre primii oameni 
cărora le-am cerut sfaturi şi am 
discutat despre toate ideile mele 
mai bune sau mai puţin bune.”

Stelian Fuia, director general 
Soytek – Stine Seed 
„Îl cunosc de foarte mulţi ani pe 
dr.ing. Lucian Buzdugan. Îmi aduc 
aminte o experienţă comună pe 
care am avut-o prin anul 2013 
când i-am adus pentru prima dată 
seminţe de porumb din genetica 
americană Stine şi îi povesteam 
despre spaţiul de nutriţie necesar 
plantelor şi necesitatea semănării 
în rânduri dese – twin rows. Acest 
semănat ridica probleme însă 
domnia sa a spus că găseşte o 
soluţie şi a găsit-o: „Semănăm de 
două ori”, a spus el. Şi am făcut 
acest experiment în Insula Mare 
a Brăilei. Lucian Buzdugan i-a 
înţeles rapid beneficiile, a schimbat 
întregul sistem de cultivare şi a 
afirmat că trecerea de la o distanţă 
de 70 cm între rânduri la 50 cm 
a crescut producţia cu 1,5 t/ha. 
Întotdeauna am admirat la dânsul 
deschiderea la nou. O deschidere 
pe care uneori nu o găseşti nici 
la tinerii specialişti. Agricultura 
României a câştigat cu dr.ing. 
Lucian Buzdugan, dar pot să spun 
că a şi pierdut. Este păcat că nu 
am avut un om cu o asemenea 
experienţă şi viziune în funcţia de 
ministru al Agriculturii. Cu siguranţă 
agricultura românească ar fi 
înregistrat mai multe progrese dacă 
îl aveam la cârma Ministerului.”
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una rectangulară, ceea ce 
duce la multiple beneficii de 
sustenabilitate. Astfel, ele 
pot fi grupate în număr mai 
mare pe paleţi şi în camioane, 
permiţând să fie stocate cu 
45% mai multe produse în 
acelaşi spaţiu, şi reducând 
astfel nevoile de transport şi 
emisiile de carbon asociate.

Acest lucru are ca rezultat o 
reducere cu 17,2% a emisiilor 
de gaze cu efect de seră (GES) 
şi elimină eliberarea a până 
la 340 de tone de CO2e în 
atmosferă anual. Cantitatea de 
CO2e economisită ca urmare 
a introducerii noului ambalaj 
este comparabilă cu efectul 
produs de o maşină nouă 
condusă pe o distanţă de 2,8 
milioane km sau cu capacitatea 
anuală de absorbţie a 27.000 
de copaci. De asemenea, 
recipientele conţin cu 10% mai 
puţin plastic, reducând astfel 
deşeurile de plastic generate.
Totodată, fermierii consideră 
că noul design permite o 
utilizare mai uşoară. Textura 
noului ambalaj oferă o aderenţă 
îmbunătăţită, deschiderea este 

mai largă pentru un acces mai 
uşor şi o turnare mai rapidă, 
fiind în linie cu standardul 
european Closed Transfer 
System (CTS) privind reducerea 
riscului de contact cu produsul. 
Recipientul în noua sa formă 
ocupă mai puţin spaţiu pe raft, 
iar numele produsului este 
mai uşor de citit în spaţiile 
de depozitare încărcate.
„Ca răspuns la strategia ADAMA 
privind practicile agricole 
durabile şi la tendinţele din 
fermele din întreaga lume, 
ne concentrăm constant spre 
reducerea amprentei produselor 
noastre asupra mediului. Am 
dezvoltat noile ambalaje ţinând 
cont de fermieri şi de activităţile 
lor zilnice, permiţându-le să se 
angajeze în practici mai durabile 
şi abordând în acelaşi timp 
nevoile cu care se confruntă, 
fără a le schimba rutina”, declară 
Ronen Golan, Head of Market 
Facing Programs ADAMA. 

Noul ambalaj de un litru 
al produselor ADAMA va fi 
disponibil pe piaţa din Europa 
şi din Israel în Q1 2024, iar în 
America de Sud în Q2 - Q3 2024.

ADAMA introduce în Europa noile 
ambalaje ecologice de un litru

• Noul design permite 
o depozitare mai 

eficientă şi reduce 
semnificativ 

nevoile de 
transport, fiind 

uşor de folosit de 
către fermieri

• Ambalajul ecologic 
de un litru al 

produselor 
ADAMA va fi 
introdus pe 

piaţa din Europa 
în Q1 2024

ADAMA Ltd., jucător global în 
industria de produse pentru 
protecţia plantelor, a anunţat în 
a doua parte a lunii februarie că 
extinde utilizarea ambalajelor 
sale de un litru recent lansate, 
demonstrând angajamentul 
companiei pentru sustenabilitate. 
Ambalajele au fost dezvoltate 
pentru a reduce impactul asupra 
mediului, fiind uşor de folosit de 
către fermieri. Noul ambalaj de 
un litru al produselor ADAMA va 
fi introdus pe piaţa din Europa în 
primul trimestru al anului 2024.
Noile ambalaje înlocuiesc 
vechea formă cilindrică cu 
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cei din Dobrogea, Moldova etc. 
Cunosc agenţi economici mai 
mici care au venit şi au expus la 
FarmConect, nu au anvergura şi 
educaţia de a merge la târguri 
mai mari şi s-au simţit în largul 
lor, fiind organizat de fermieri şi 
fiind printre fermieri. De asemenea, 
în cadrul târgului au loc paneluri 
de discuţii tehnice şi politice care 
se bucură de mult interes. 
Noi îl considerăm şi un instrument 
de informare şi atât timp cât ne 
vom permite şi vom putea susţine 
o să-l organizăm în continuare.”
„Este un proiect pe care noi l-am 
iniţiat şi autorităţile au înţeles 
această necesitate. Pentru 
FAPPR este prima colaborare cu 
autorităţile statului. De obicei, 
proiectele pe care le desfăşurăm 
sunt private”, a spus Alina Creţu.
Autorităţile implicate în organizarea 
târgului FarmConect sunt Primăria 
Slobozia şi Consiliul Judeţean 
Ialomiţa, prin Muzeul Naţional 
al Agriculturii din Slobozia. 
Rolul lor este unul esenţial în 
susţinerea financiară a manifestării. 

Cele două instituţii au alocat cca 
200 mii euro pentru organizarea 
în 2023 a FarmConect. Diferenţa 
de până la cca 350 mii euro a 
fost asigurată de FAPPR. 
Dincolo de aceste sume, nu trebuie 
neglijat impactul manifestării 
asupra sectorului agro-alimentar 
şi economiei regionale. 
Referitor la organizarea târgului în 
acest an şi pe fondul dificultăţilor 
întâmpinate de fermieri, directorul 
executiv al organizaţiei a afirmat 
ca peste maximum o lună se va 
şti dacă va mai avea loc cea de-a 
treia ediţie deoarece presupune un 
efort considerabil pentru FAPPR. 
„Este un an foarte greu pentru 
fermierii noştri şi trebuie să ne 
luăm de la început angajamentul că 
putem acoperi o parte din cheltuieli. 
Peste maximum o lună vom şti 
ce putem face, însă considerăm 
acest proiect o investiţie. 
Sperăm să găsim soluţii, să ne 
reinventăm şi să construim o tradiţie 
aşa cum o au târgurile agricole 
europene”, a mai adăugat Alina 
Creţu, director executiv FAPPR.

Târgul FarmConect - un vis 
al fermierilor din Bărăgan

Pe 26 februarie a.c, 
Forumul APPR a 

organizat o conferinţă 
de presă pentru a face 

anumite clarificări cu 
privire la costurile de 
organizare a târgului 

FarmConect în 2023 şi 
provocările organizaţiei în 

a susţine desfăşurarea 
pe viitor a acestei 

manifestări importante 
pentru comunitatea de 

fermieri din România 
şi, deopotrivă, pentru 

economia locală. 

Târgul FarmConect are până în prezent 
două ediţii, se desfăşoară lângă Parcul 
Industrial IMM Slobozia şi constituie 
o atracţie pentru toate categoriile 
din domeniul agroalimentar, 
respectiv fermieri, producători, 
procesatori şi consumatori. 
Expoziţia organizată în inima 
Bărăganului – motor al agriculturii 
româneşti, se desfăşoară pe o 
suprafaţă de 6 ha, în cadrul căreia 
sunt expuse maşini şi utilaje agricole, 
sisteme de irigaţii şi stocare, inputuri 
agricole, obiecte artizanale, produse 
locale, spectacole cu cai şi exemplare 
de vaci rasa Angus etc. Totodată, 
manifestarea găzduieşte conferinţe 
tematice de interes pentru agricultori. 
Alina Creţu, director executiv FAPPR, 
a vorbit în cadrul conferinţei de 
presă despre acest vis al comunităţii 
de fermieri din Bărăgan. 
În completare, Theodor Ichim, 
preşedinte FAPPR, a afirmat: „Pot 
să spun că nu doar fermierii din 
Bărăgan îşi doresc acest târg, ci şi 
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În prima parte a evenimentului 
marii fermieri şi reprezentanţi 
ai companiilor şi-au expus 
punctele de vedere şi cum văd ei 
oportunităţile de piaţă în acest 
moment extrem de tensionat şi de 
incert. Mulţi dintre vorbitori şi-au 
arătat îngrijorarea faţă de situaţia 
din agricultură şi faţă de felul 
cum autorităţile locale, şi mai ales 
europene, gestionează problemele 
generate de climă, de război şi alte 
restricţii. Una dintre soluţii a fost 
prezentată chiar în deschidere de 
către Cezar Gheorghe, expert în 
comerţul cu cereale şi fondator 
AGRIColumn: crearea unei reţele 
de depozite. Este vorba despre 
un centru de trade, un complex 
logistic şi de depozitare logistică 
ce ar putea genera costuri 
mult mai reduse prin volum şi 

estimare sau locare timpurie. 
”Depozitarea va genera 
uniformitate operaţională, 
credibilitate şi încredere, venituri 
recurente, totul prin crearea unei 
reţele de depozite ce acţionează 
uniform. Un astfel de organism 
poate atrage fonduri de investiţii, 

Semnale de alarmă şi dorinţa de a «strânge 
rândurile» - AgriTrade Summit 2024

A doua ediţie a 
evenimentului Agri Trade 

Summit desfăşurat 
la Bucureşti pe 22 

februarie, a adus faţă în 
faţă fermierii români şi 

reprezentanţii industriei 
agricole, companii 

renumite din domeniul 
agricol, financiar, de 

leasing, trading sau din 
domenii conexe, atât 

de la nivel local, cât şi 
european. S-a discutat 

despre greutăţile 
întâmpinate de fermieri, 

despre posibile soluţii 
în condiţiile actuale de 

criză, despre colaborare 
şi parteneriate solide, 

inovaţii şi tendinţe 
în agribusiness. 
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se poate genera capital de lucru 
cu randamente mult mai bune, 
ceea ce se poate capitaliza 
în contul fermelor. Volumul şi 
predictibilitate a sistemelor de 
operare şi control pot genera 
creşterea finanţărilor în fiecare an. 
Centrul poate dezvolta cunoştinţe 
financiare pentru ferme, cu o 
estimare corectă şi cu soluţii de 
reducerea costurilor, proiecţii 
financiare sănătoase. Este o 
nevoie care vine din înţelegerea 
faptului că dacă nu există interes 
coagulat, viitorul nu se mai vede. 
Costurile şi beneficiile sunt 
tot împreună, iar banii trebuie 
reinvestiţi pentru a genera alţi 
bani şi stabilitate, cum ar fi 
capacităţi de procesare pe filieră 
de produs, capacităţi logistice 
proprii ce pot genera costuri 
reduse şi profituri prin angajarea 
altor entităţi”, a prezentat 
Cezar Gheorghe o parte dintre 
avantajele unui astfel de sistem.  

Tot despre predictibilitate în zona 
Mării Negre a vorbit şi Mircea 
Geoană, secretar general adjunct 
NATO, care dă asigurări fermierilor 
că ”vom reuşi să menţinem 
coridorul maritim atât pentru 
cerealele ucrainene, cât şi pentru 
produsele pe care România, 

Bulgaria şi Turcia le au de exportat. 
Cred că sunt şi alte lecţii pentru 
noi şi pentru alte state din UE sau 
din NATO, cu privire la modul în 
care am reacţionat la acest aflux 
imens de alimente (mai ales din 
Ucraina). Cred că trebuie să facem 
o analiză sinceră şi nepătimaşă, 
care este capacitatea noastră 
logistică şi de transport în portul 
Constanţa, unde nu s-a mai investit 
de foarte mult timp. Trebuie să ne 
gândim la ce înseamnă rezistenţa 
noastră la şoc, rezilienţa noastră. 
Integrarea europeană a Ucrainei în 
domeniul agricol este un alt subiect 
despre care se vorbeşte - trebuie să 
fim pregătiţi în negocierile care vor 
urma, astfel încât să putem aduce 
Ucraina alături de noi, dar să ne 
asigurăm că interesele noastre, 
inclusiv în domeniul agroindustrial 
să nu fie atât de mult afectate. 
Dincolo de securitatea militară, 
trebuie să vorbim de securitatea 
economică, energetică, cibernetică, 
a lanţurilor de aprovizionare, faţă 
de schimbările climatice”, a mai 
spus Mircea Geoană. El a mai 
atras atenţia asupra necoerenţei 
în comunicare a autorităţilor 
române, a faptului că ”securitatea 
este nedivizibilă” şi că România 
trebuie aibă o singură entitate 
care să gestioneze ”într-o manieră 
coerentă” aceste situaţii. 
Un alt aspect subliniat de oficialul 
NATO a fost cel al integrării 
industriei şi faptul că trebuie 
să vorbim de ”agroindustrie”, 
nu doar de agricultură, inclusiv 
la nivel instituţional. Irigaţiile 
şi ce putem face ca ţară în 
acest sector a fost un alt punct 
pe care secretarul NATO l-a 
atins, precum şi reconstrucţia 
satului românesc plecând de la 
infrastructură şi educaţie, dar ”să 
nu repetăm greşelile Occidentului”, 
a mai spus el, referindu-se la 

patrimoniul şi tradiţiile noastre 
care trebuie păstrate. 
Pe de altă parte Geoană a subliniat 
şi faptul că ”după alegerile 
europene, va începe o profundă 
renegociere a ceea ce înseamnă 
Uniunea Europeană, inclusiv al 
PAC. Va fi probabil nevoie, la nivel 
european, să modificăm tratatele, 
pentru că trebuie să mergem la 
următorul nivel. O parte a acestei 
renegocieri între ţările cu potenţial 
agricol şi ţările care pun accent mai 
mult pe tehnologie şi pe alt model 
economic, va fi foarte intensă. Va 
trebui să ne apărăm interesele, să 
profităm mai mult de PAC, făcând 
mai multe investiţii, modernizând 
mai mult, dând mai mult acces 
la bani europeni, mai facil şi mai 
predictibil şi să ne pregătim mult 
mai bine pentru discuţii la nivel 
politic. Va trebui să ne facem 
aliaţi, să pregătim argumente 
şi ne asigurăm că interesele ne 
vor fi protejate şi promovate”, 
a fost îndemnul său la final.
Dintre oficialii europeni care 
au transmis mesaje fermierilor 
români, Norbert Lins, Preşedintele 
Comisiei pentru Agricultură din 
Parlamentul European a spus că 
este conştient de eforturile ţării 
noastre de a asigura tranzitul 
produselor din Ucraina şi de 
perturbările care au urmat, dar 
în acelaşi timp felicită agricultorii 
pentru performanţele la care 
au ajuns, de faptul că România 
este pe locul doi la exportul 
cerealelor în UE. La fel, Janusz 
Wojciechowski, Comisarul 
European pentru Agricultură 
din partea Comisiei Europene, 
a mulţumit fermierilor români 
pentru contribuţia lor la asigurarea 
securităţii alimentare, care a rămas 
puternică în ciuda provocărilor 
şi a situaţiilor grele actuale. 
”CE este conştientă de impactul 
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asupra fermierilor europeni şi 
a răspuns prin adoptarea de 
măsuri excepţionale. Ştiu la ce 
provocări sunt supuşi agricultorii 
din România, ca rezultat al 
importurilor din Ucraina. Ca 
urmare, CE a fost de acord să 
limiteze importul de produse, ca de 
exemplu cel de zahăr din Ucraina. 
Pentru a susţine unele investiţii, 
CE a aprobat un buget de 126 
milioane euro pentru societăţile 
de logistică aflate în porturile 
maritime şi interioare româneşti”, 
a spus comisarul în mesajul său.

Colaborarea şi 
încrederea în asociaţii
Florian Ciolacu, director executiv 
Clubul Fermierilor Români, a fost 
unul dintre cei care au prezentat 
soluţii şi a vorbit despre contribuţia 
CFRo la pregătirea antreprenorilor 
din agricultură să facă faţă 
următorilor ani. ”Managementul 
acestei Incertitudini îl vedem 
ca o oportunitate de a face un 
salt transformator către ceea 
ce agricultura, în acest stadiu, 
o cere: Agricultura 4.0. 
Noi în ultimii 5 ani am ”crescut 
oameni”, pentru că avem nevoie 
de antreprenori care să fie modele 

pentru cei din jur. Şi avem astfel 
de oameni tineri”, a spus Florian 
Ciolacu, care a amintit din nou 
despre viziunea Clubului şi a 
faptul că ”avem nevoie de o 
politică integrată, transpartinică, 
pe termen lung pentru România”, 
precum şi soluţiile propuse de 
membrii Clubului în acest sens.
”Suntem în cel mai prost an, 2024, 
în care am stat până acum să 
ştim ce plan de culturi ne facem. 
Cu derogare/fără, cu ecoschemă 
/fără? Este cel mai prost an cu 
impact asupra producţiei, asupra 
aprovizionării”, a afirmat Mircea 
Băluţă, preşedinte UNCSV. 
Îngrijorat de situaţia fermelor din 
România, a spus că ”viziunea 
europeană începută cu GreenDeal, 
ambiţioasă şi prea politicianistă, a 
fost gândită prost, aplicată prost 
în ceea ce priveşte concreteţea 
şi finalitatea pentru fermieri. O 
viziune europeană neadaptată. La 
ea suprapunem o viziune naţională, 
cam cu aceeaşi dificultate în a 
înţelege şi a aplica lucruri care au 
fost spuse de ani de zile. Aceeaşi 
lipsă de reacţie şi indecizie, în a 
lua măsuri care să ne ajute pe 
noi fermierii să ne ducem mai 
departe afacerile, investiţiile, 

responsabilităţile etc. Ca preşedinte 
al unei uniuni de cooperative, ştiu 
ce înseamnă puterea asocierii. 
Aşadar îndemnul meu pentru 
dvs. este acelaşi: hai să ne 
adunăm, să cooperăm, fie 
pe plan organizaţional, ca 
reprezentativitate, fie în plan 
economic (cooperative cu rol 
economic) pentru a ne dezvolta 
împreună afacerile”, i-a îndemnat 
Băluţă pe colegii săi. S-a oprit 
şi asupra companiilor de comerţ 
care ”ar trebui să-şi întoarcă 
faţa către noi, să fie parteneri 
pentru fermierul român care 
le-a fost alături de la aderare 
până acum, să colaboreze cu 
cooperativele româneşti. 
Rolul nostru este de a avea succes, 
şi împreună, privat-privat, să putem 
merge mai departe. Nu vreau să 
aştept mereu de la autorităţi lucruri 
cu întârziere. Este rolul nostru să 
cooperăm şi să avem rezilienţă”, 
a subliniat liderul UNCSV. 
Acelaşi apel la unitate l-a făcut şi 
Alexandru Baciu, vicepreşedinte 
LAPAR, care referindu-se la 
evenimentul acesta, a spus că 
”este bună această iniţiativă, dar 
câţi fermieri sunt în sală? Din 
păcate în România mediul asociativ 
este foarte dezbinat. Îmi doresc 
ca fermierii să fie sub aceeaşi 
umbrelă. De ce atât de multe 
asociaţii? Mediul asociativ nu are 
dialog social cu decidenţii politici. 
Aş fi vrut ca în sală să fie mult mai 
mulţi fermieri. Noi suntem într-o 
asociaţie fortuit, pentru că trebuia 
să fim reprezentaţi la Bruxelles”. 
În opinia sa, PAC, care ar trebui 
regândită din temelii pentru că 
nu se poate aplica Pactul Verde, 
când ai la graniţă un război. 
„Sunt fermieri care au salutat 
bucuroşi această derogare (GAEC 
8, n.r), dar eu vă spun că ne va 
încurca mai mult. Noi am cerut 
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derogare totală în contextul 
acestui război! Am cerut şi la 
GAEC 7. Noi ca fermieri, avem 
responsabilitate faţă de mediu”. 
El a amintit şi de alte tratate 
pe care UE se pregăteşte să le 
semneze cu state nonUE, dând 
exemplul MERCOSUR, prin care 
vor permite de pildă, pătrunderea 
a tone de carne de vită congelată, 
în condiţiile în care afacerile 
integrate sunt foarte puţine. 

Theodor ICHIM, Preşedinte 
Forumul APPR este de părere 
că ”trebuie să creăm încredere 
în aceste asociaţii, iar pentru 
asta trebuie să arătăm că putem 
comunica şi colabora atunci 
când interesele coincid. 
Suntem aici să conştientizăm 
factorul politic că realitatea trebuie 
ascultată din teren, nu numai din 
sălile de şedinţe, unde ar trebuie 
mereu să fie prezenţi reprezentanţi 
ai fermierilor. Îndemn spre unitate, 
spre coagulare, să avem mai multe 
idei şi un mesaj mai puternic. 
UE negociază cu noi aşa cum 
merităm, cum suntem reprezentaţi. 
Cred că noi, fermierii, suntem 
mai bine pregătiţi şi reprezentaţi 
decât factorul politic în ansamblul 
lui. Şi UE, şi politicienii români 
au greşit în raport cu fermierii, 
şi astfel s-a decapitalizat un 
domeniu întreg, nu doar noi. 
Trebuie să fim mai fermi. Noi am 
fost printre primii care am ajutat 
populaţia din Ucraina! Suntem 
alături de ei, dar nu putem să nu 
ne protejăm afacerile. Am transmis 
variante administraţiilor din 
România, soluţii care încă nu este 
târziu să fie aplicate. Războiul va 
mai dura, iar noi agricultură vom 
mai face. Trebuie să ne adaptăm”. 
Este un an de ”ruletă rusească”, 
a spus şi Jean Ionescu, Country 
lider Corteva România şi 

Republica Moldova, iar noi 
ne concentăm pe cercetare, pe 
noutate. Nu putem produce mai 
mult dacă nu avem o tehnologie 
bună. La genetică nu există 
produs ”generic”, fiecare hibrid 
are o germoplasmă unică, cu 
care ne mândrim”. Alegerea unei 
genetici de calitate, cum este 
la Pioneer, alături de produse 
inovatoare, sunt elemente cheie 
în tehnologie. Liderul Corteva 
a subliniat importanţa nutriţiei 
plantelor şi a folosirii produselor 
cu eficienţă crescută precum 
Utrisha N, un produs din gama 
biologice, un biostimulant ce 
oferă plantelor azot în forma sa 
cea mai uşor asimilabilă, fără 
ca acestea să depună efort şi 
energie suplimentară pentru 
metabolizarea lui, fără limitări 
privind aplicarea şi stadiul 
fenologic al culturilor şi fără risc 
de arsuri ale plantelor de cultură. 
Roxana Găman, Country Manager 
Sugar Beet KWS a vorbit despre 
tendinţa de creştere a suprafeţei 
de sfeclă de zahăr în Europa, ”ceea 
ce ne-a determinat să investim 
în procesare, să venim cu soluţii 
şi tehnologii noi pentru această 
cultură, complexă, specifică. Ea a 
anunţat că începând cu campania 
următoare KWS va pune pe piaţă, 
sămânţă tratată cu insectfungicid 
şi cu un biostimulator de creştere. 

Compania este pregătită şi doreşte 
ca România să poată reveni la 
suprafaţa cu sfeclă de zahăr care 
să acopere necesarul intern. 
”Noi suntem pregătiţi să revenim 
la această suprafaţă, la producţia 
de sfeclă şi de zahăr. Ce ar fi 
dacă una dintre cooperative, 
organizaţii ar prelua o fabrică 
de sfeclă şi s-ar produce mai 
mult zahăr în România? 
Acum avem 100.000 tone 
zahăr, faţă de necesar de 
550.000 tone”, a lansat ea o 
provocare către fermierii care 
încă mai au această cultură.

Alte dezbateri în cadrul Summit-
ului au avut ca temă ”Fermieri 
şi Traderi -Provocări comune în 
Agribusiness” şi ”România – Franţa, 
Diferenţe comportamentale în 
Trading”. Printre fermierii care au 
luat cuvântul au fost: Alexander 
Degianski – co-owner Forest 
an Biomass Romania, Cosmin 
Iancu - Picmar Prodcom, Gabriel 
Stanciu – S.C. Sismad Agro, Răzvan 
Avram – Green Agro Crop, Claudiu 
Jurubiţă – Coop Agro Activ, Răzvan 
Prelipcean – Fermierii Iscusiţi, 
Marin Iordache – Agro total, 
Bogdan Soare - Sanagro Slobozia. 
Evenimentul de anul 
acesta a reunit, conform 
organizatorilor, peste 1000 
de participanţi, din 18 ţări.
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expertul Corteva a subliniat importanţa 
pilonilor inovaţie şi sustenabilitate în 
peisajul dinamic al agriculturii, fermierii 
locali confruntându-se cu o serie de 
provocări de mediu care necesită 
asimilarea practicilor şi tehnologiilor 
adaptate la aceste condiţii. Astfel, 
portofoliul de seminţe Pioneer®, parte 
integrantă din Corteva Agriscience, 
oferă fermierilor soluţiile cu cea mai 
ridicată toleranţă la secetă şi arşiţă, 
asigurând o creştere semnificativă 
a productivităţii, indiferent de 
impactul climatic, prin valorificarea 
eficientă a resurselor limitate de 
apă. În acest context, alegerea 
numărul unu în rândul fermierilor 
români sunt hibrizii de porumb 
Optimum® AQUAmax®, recunoscuţi 
pentru toleranţa excepţională la 
condiţii extreme de mediu.

„Mă bazez exclusiv pe genetica 
companiei Corteva Agriscience, 
în special în cazul porumbului, 
dar şi pentru culturile de rapiţă şi 
floarea-soarelui. Hibrizii de porumb 
Optimum® AQUAmax® sunt o dovadă 
a progresului tehnologic şi o opţiune 
viabilă pentru fermieri în lupta lor 
pentru adaptarea la schimbările 
climatice. Cu alte cuvinte, aceşti 
hibrizi se remarcă în ani buni şi 
rămân un sprijin de încredere în cei 
dificili,” a declarat Cosmin Iancu, 
fermier şi director general la SC 
PICMAR PROD COM SRL, despre 
portofoliul de seminţe al companiei.
O menţiune importantă a companiei 
Corteva a fost şi modul în care 
fermierii răspund provocării de 
combatere a dăunătorilor, rezistenţa 
culturilor fiind una dintre cele mai 

Inovaţia este fundamentul pentru creşterea 
semnificativă a productivităţii în agricultură

Prin soluţii durabile, 
inovaţia determină 
creşterea semnificativă 
a producţiei agricole 
- a declarat liderul 
Corteva Agriscience 
în cadrul Romanian 
Agri Trade Summit 
desfăşurat pe 22 
februarie în Bucureşti.

Jean Ionescu, Country Leader 
pentru România şi Republica 
Moldova la Corteva, a prezentat la 
conferinţa internaţională, cele mai 
importante soluţii pentru o agricultură 
sustenabilă, inovativă. „Prin genetică 
avansată, produse pentru protecţia 
plantelor, produse biologice şi 
agricultură digitală, putem construi 
un mediu agricol durabil. La Corteva 
Agriscience, ne propunem să aducem 
în prim-plan discuţiile esenţiale 
ale momentului, prin evidenţierea 
preocupărilor şi nevoilor fermierilor şi 
partenerilor din industrie, descoperind 
valoarea reală pentru comunitatea 
agricolă, contribuind la creşterea 
productivităţii şi creând un viitor 
prosper prin îmbogăţirea vieţii celor 
care produc şi a celor care consumă".
În cadrul Romanian Agri Trade Summit, 
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importante preocupări ale acestora. 
Corteva Agriscience sprijină fermierii 
în această luptă cu soluţii inovatoare, 
iar o practică sustenabilă este 
utilizarea produsului Qalcova™ bazat 
pe molecula spinosad, ca parte a 
unei strategii de management al 
rezilienţei culturilor. Această moleculă 
unică are o origine complet naturală, 
derivată din bacterii existente în 
natură, care acţionează eficient 
împotriva unei game diverse de 
dăunători, oferind un avantaj 
semnificativ în protejarea culturilor.
„Produsul Laser™ 240 SC bazat 
pe Qalcova™ este insecticidul pe 
care mă bazez în planul de control 
al dăunătorilor pentru viţa-de-vie. 
Capacitatea sa de a oferi protecţie 
eficientă împotriva principalului 
dăunător, Lobesia botrana, în orice 
fenofază, chiar şi pentru a treia 
generaţie, îmi permite să recoltez 
struguri sănătoşi, fără reziduuri în 
must sau vin, datorită naturii sale 

biologice,” a declarat inginerul Cornel 
Baniţă de la Staţiunea de Cercetare 
Dezvoltare pentru Viticultură şi 
Vinificaţie Pietroasa despre molecula 
activă spinosad şi beneficiile sale.
Mai mult, un alt punct prezentat de 
Jean Ionescu în timpul panelurilor de 
discuţii a fost adoptarea inovaţiilor 
biologice, oferind fermierilor 
oportunitatea de a deschide calea 
către un sector agricol rezilient, 
productiv şi sustenabil în România. 
Astfel, introducerea unei noi categorii 
de produse biologice în portofoliul 
companiei reprezintă o abordare 
orientată spre viitor, oferind o soluţie 
viabilă pentru o varietate de provocări 
întâlnite în agricultură. În centrul 
acestei transformări se află Utrisha™ N, 
o soluţie revoluţionară ce redefineşte 
nutriţia culturilor, un produs biologic 
care îmbunătăţeşte natural vitalitatea 
culturilor, fixând azotul din atmosferă 
sub forma de amoniu disponibil imediat 
plantei de cultură. De asemenea, 

dintre produse, au fost amintitite 
şi diferite tipuri de biostimulanţi cu 
moduri unice de acţiune, cum ar fi 
îmbunătăţirea utilizării nutrienţilor, 
creşterea rezistenţei plantelor la factorii 
de stres abiotic, cum ar fi seceta sau 
temperaturile extreme, şi îmbunătăţirea 
proceselor metabolice ale plantelor. 
„În cadrul dinamic al industriei de 
Agribusiness, Corteva Agriscience 
este un partener dedicat şi implicat, 
călăuzindu-se de angajamentul ferm 
faţă de fermieri şi de alinierea la 
principiile fundamentale promovate de 
Romanian Agri Trade Summit. Prezenţa 
companiei în cadrul evenimentului 
nostru aflat la cea de-a doua ediţie 
este o confirmare a importanţei 
relaţiilor de colaborare în cadrul 
industriei agricole, Corteva Agriscience 
contribuind astfel la creşterea 
standardelor şi la facilitarea dezvoltării 
sustenabile a sectorului agricol,” a 
declarat Cezar Gheorghe, analist 
expert şi consultant, AGRIColumn. 
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de reproducţie din rasele Bazna şi/
sau Mangaliţa, respectiv: producătorii 
agricoli PFA, II şi IF; producătorii 
agricoli societăţi agricole dar şi 
producătorii agricoli persoane juridice.
Pentru a fi eligibili, beneficiarii trebuie 
să îndeplinească următoarele condiţii:
a) să deţină exploataţii înregistrate/
autorizate sanitar-veterinar;
b) să deţină scroafe din rasele Bazna 
şi /sau Mangaliţa, înscrise în registrul 
genealogic în secţiunea principală 
la data depunerii cererii de înscriere 
identificate şi înregistrate în BND;
c) să deţină registrul exploataţiei, 
completat şi actualizat, în conformitate 
cu prevederile art. 1 pct. 39 din 
Norma sanitar-veterinară aprobată 
prin Ordinul preşedintelui Autorităţii 
Naţionale Sanitare Veterinare şi pentru 
Siguranţa Alimentelor nr.208/2022; 
d) să facă dovada livrării spre 

comercializare a unui număr de 
minim 4 produşi/an/scroafă, la o 
greutate de minim 8 kg/cap;
e) să identifice şi să înregistreze 
produşii prevăzuţi la lit. d), potrivit 
Normei sanitar-veterinare pentru 
implementarea procesului de 
identificare şi înregistrare a bovinelor, 
ovinelor, caprinelor, porcinelor, 
camelidelor, cervideelor şi renilor 
aprobată prin Ordinul preşedintelui 
Autorităţii Naţionale Sanitare 
Veterinare şi pentru Siguranţa 
Alimentelor nr.208/2022;
f) să menţină numărul de scroafe cu 
care s-a înscris în Program până la 
data de 29 noiembrie 2024, inclusiv.
Cererile de plată şi documentele 
justificative se depun la Direcţiile 
pentru Agricultură Judeţene 
până cel târziu la data de 29 
noiembrie 2024, inclusiv.

Detalii despre Programul de susţinere a 
crescătorilor de porci de reproducţie din rase

MADR a postat în 
transparenţă decizională 
un proiect de Hotărâre 
privind aprobarea 
Programului de susţinere 
a crescătorilor de 
porci de reproducţie 
din rasele Bazna şi/
sau Mangaliţa pentru 
anul 2024. Proiectul 
de act normativ vizează 
susţinerea crescătorilor 
de porci de reproducţie 
din rasele Bazna şi/
sau Mangaliţa, pentru 
anul 2024, în vederea 
creşterii numărului de 
animale de reproducţie 
deţinute şi sporirea 
numărului de produşi 
valorificaţi de la acestea.

Valoarea totală maximă a schemei de 
ajutor de minimis este de 1.000.000 
lei şi se asigură din bugetul aprobat 
Ministerului Agriculturii şi Dezvoltării 
Rurale pe anul 2024, iar suma alocată 
schemei de ajutor de minimis este 
de 2000 lei/scroafă/an. Suma totală 
a schemelor de ajutor de minimis 
care se acordă unei întreprinderi/
întreprinderi unice nu poate depăşi 
20.000 euro pe durata a trei exerciţii 
financiare, în cursul exerciţiului 
financiar actual, respectiv anul 
depunerii cererii şi în cele două 
exerciţii financiare precedente. Cererile 
de înscriere în Program se depun la 
Direcţiile pentru Agricultură Judeţene 
începând cu ziua următoare intrării 
în vigoare a prezentei hotărâri, până 
la data de 30 iunie 2024, inclusiv.
Beneficiarii schemei de ajutor de 
minimis pot fi crescătorii de porci 
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scopul final al unei cooperative 
este de a fi o voce şi chiar de 
a contrabalansa într-o discuţie 
eventualele politici europene. Ei 
sunt mult mai uniţi. Dovadă că 
fermierii francezi au ieşit în stradă 
şi au fost mult mai vocali decât am 
fost noi”, a susţinut Bogdan Soare, 
administrator Sanagro Slobozia.
„Personal, nu sunt adeptul 
cooperativelor şi consider că singur 
mă pot dezvolta şi îmi pot face 
strategia”, a precizat Marin Iordache, 
administrator Agro Total, Adunaţii 
Copăceni, judeţul Giurgiu. Iar 
strategia dânsului o poate adapta 
rapid în funcţie de condiţiile din 
piaţă: „Pentru a nu mai concura cu 

produsele provenite din Ucraina 
am schimbat total tehnologia şi 
aproximativ 80% din ce produc în 
fermă nu are concurenţă în piaţă. 
În 2022 am avut un profit încasat 

Organizarea fermierilor şi 
valorificarea producţiilor

În cadrul evenimentului 
Agri Trade Summit 
organizat la Bucureşti 
în luna februarie, unul 
din subiectele dezbătute 
a fost cel referitor la 
modul de organizare a 
fermierilor români versus 
cei francezi şi diferenţele 
comportamentale privind 
comerţul cu cereale.

Organizarea fermierilor francezi în 
cooperative este bine-cunoscută 
în toată lumea agricolă şi 
succesul lor se vede în evoluţia 
pe care au înregistrat-o prin 
comercializarea în comun a 
producţiilor şi valoarea adăugată 
materiilor prime. Astăzi, multe 
din cooperativele franceze deţin 
unităţi de producţie mari şi sunt 
prezente cu marfa lor peste hotare.  

„În Franţa cooperativele s-au 
constituit în mod natural, pe când 
la noi există doar încercarea 
de a coagula fermierii. 
Facem o cooperativă mai mult pentru 
a obţine inputuri mai ieftine, însă 
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per hectar de peste 1.600 euro, în 
2023 acesta a scăzut, însă proiecţiile 
mele în urmă cu 4 - 5 ani prevedeau 
ca în 2024 să ajung la minim 2.000 
euro/ha încasaţi şi facturaţi, dar 
a izbucnit războiul în Ucraina şi 
am fost afectat la fel ca ceilalţi 
fermieri. Am fost nevoit să schimb 
planul de culturi aşa că 80% din 
ce produc nu are concurenţă astăzi 
pe piaţa din România şi alte pieţe 
externe. Am loturi semincere pentru 
soiuri de grâu franţuzeşti, unde 
există deficit în piaţa din România, 
produc diferite borceaguri, dar şi 
pseudocereale: năut, hrişcă sau mei. 
O să cultivăm foarte mult armurariu, 
adică „ciulin de lapte” pentru că 
are multe proprietăţi benefice.”
Răzvan Prelipcean, administratorul 
fermei Naturleg, care cultivă atât 
culturi de câmp, cât şi legume în 
judeţul Ialomiţa, este un susţinător 
al cooperativelor şi consideră 
că succesul acestora constă în 
coagularea agricultorilor care deţin 
ferme de dimensiuni apropiate şi au 
viziuni similare în privinţa dezvoltării.
„Personal, mi se pare un model 
util pentru fermele mici şi mijlocii. 
Fermele mari au mai multă 
putere de negociere, organizare 
şi funcţionare autonomă pe când 
cele mici şi mijlocii capătă prin 
intermediul cooperativelor această 
putere de negociere în raport cu 

traderii şi furnizorii de inputuri. 
Prin intermediul cooperativelor se 
pot realiza investiţii mai mari care 
capătă mai mult sens, căci altfel 
costul ar fi mult prea împovărător.  
Noi avem o cooperativă înfiinţată 
în urmă cu aproximativ 2 ani şi 
urmează să realizăm anul acesta 
un proiect de investiţii care să 
deservească o parte din membrii 
cooperativei - deci obţinem nişte 
beneficii suplimentare. De asemenea, 
sunt adeptul cooperativelor care 
se dezvoltă organic, cu membri 
care sunt apropiaţi, care rezonează 
între ei, care au colaborat la un 
moment dat sub o formă sau alta 
şi se cunosc destul de bine. În caz 
contrar, să pui câţiva membri sub o 
umbrelă denumită cooperativă nu 
va mai funcţiona la un moment dat 
pentru că vor apărea tensiuni, viziuni 
diferite privind dezvoltarea şamdp.
Din păcate la noi în ţară conceptul 
de cooperativă s-a născut la început 
mai mult din dorinţa de a obţine ca 
membru fie un punctaj suplimentar 
la accesarea fondurilor europene, 
fie o intensitate mai mare a 
sprijinului financiar pe cooperativă. 
Acestea au fost primele raţionamente 
pentru crearea cooperativelor. 
Trebuia început diferit: de la o nevoie 
a fermierilor şi apoi să se ducă 
în direcţia accesării de finanţări 
europene. Fermierii trebuie să 
înţeleagă mai întâi beneficiile şi 
după aceea să facă cooperativa. 
Noi am început să vindem grosul 
producţiei prin cooperativă.”

O mai bună organizare şi 
oferirea de bonificaţii
În cadrul evenimentului AgriTrade 
a luat cuvântul şi Andre Cunze, 
reprezentant al unei mari 
cooperative franceze din domeniul 
vegetal – Invivo, care a vorbit despre 
opţiunile pe care le au fermierii 
organizaţiei atunci când vor să 

valorifice producţia de cereale. 
Acesta a precizat că agricultorii 
pot vinde marfa spot, adică să 
livreze cantitatea la preţul din 
ziua respectivă - cu livrare şi 
plata imediat sau pot primi la 
valorificare un preţ mediu şi 
diferenţa anul următor, în luna 
iunie, după ce se nivelează preţul. 
„În cooperativa Invivo se lucrează 
pe baza unui cadru de gestiune şi 
pe durata unui an se calculează 
un preţ mediu”, a completat 
Cezar Gheorghe, fondator 
Agrocolumn şi analist cu expertiză 
îndelungată pe piaţa de cereale.  
Pentru a obţine bonificaţii, fermierii 
francezi sunt interesaţi atât de 
sechestrarea carbonului în sol, 
prin aplicarea anumitor practici 
agrotehnice, cât şi de cantitatea 
de carbon consumată de planta 
de cultură, care se calculează în 
funcţie de volumul de biomasă 
rezultat per unitatea de suprafaţă. 
„Bonusul pentru cantitatea de 
carbon consumată de cultura 
agricolă poate să fie de până la 15% 
din preţul cerealelor. Preţul record 
a fost de 80 euro/tona de rapiţă. 
Carbonul devine interesant din 
perspectiva randamentului la hectar 
care se ia in calcul. Obiectivul 
este să avem o agricultură cu 
randamente ridicate, însă va 
trebui să existe un echilibru între 
cantitatea de îngrăşămintele 
chimice aplicată şi producţia 
obţinută”, a spus Andre Cunze. 
„Suntem şi noi interesaţi să 
aducem acest sistem în România”, 
a afirmat Cezar Gheorghe. 
„Totodată, este nevoie să creăm 
hub-uri pentru comercializarea 
cerealelor şi oleaginoaselor. Avem 
deja o entitate formată în România, 
denumită Vegetal România Integrat. 
(VRI) – prima cooperativă de gradul 
III înfiinţată la noi în ţară şi care 
gestionează, la acest moment, 
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120 mii de hectare. Această 
cooperativă a luat decizia să ofere 
întreg managementul în ceea ce 
priveşte tradingul de cereale pentru 
a aduce plus valoare membrilor 
săi. Fermierii vor fi aliniaţi la 
un nou ansamblu tehnic, pur 
profesional”, a mai adăugat analistul 
în tranzacţionarea cerealelor.

Consultanţă în 
vânzarea cerealelor
Fermierii prezenţi în panelul de 
discuţii au recunoscut rolul din 
ce în ce mai important al unui 
consultant atunci când iau decizii 
cu privire la comercializarea 
producţiei, eşalonarea valorificării, 

reducerea riscurilor rezultate din 
volatilitatea preţurilor la cereale etc.
De aceiaşi părere este şi Răzvan 
Prelipcean, administratorul fermei 
Naturleg, care cultivă 400 de hectare 
cu cereale şi 60 de hectare cu 
legume în comuna Valea Ciorii din 
judeţul Ialomiţa: „Consider că avem 
un mod de lucru armonios în cadrul 
cooperativei, ne coordonăm între 
noi, iar atunci când vrem să vindem 
cerealele urmărim bursa şi ofertele 
traderi-lor şi, important, folosim 
servicii de consultanţă care să ne 
ajute în acest proces decizional, iar 
aici mă refer la Cezar Gheorghe, 
fondator Agrocolumn, la care apelăm 
pentru sfaturi, analizarea contractelor 

etc. Această colaborare ne-a ajutat 
în timp să ne dezvoltăm şi avem mai 
mult know-how pentru că nu primim 
doar informaţii punctuale, ci un flux 
de informaţii care ne educă cum 
se lăm deciziile în ceea ce priveşte 
comercializarea producţiei. Din 
păcate, în România încă sunt fermieri 
care nu au un mod riguros de a 
lucra ceea ce este un dezavantaj 
pentru ei pentru că vând fără să 
fie informaţi, nu îşi fac un contract 
forward, nu au o anumită previziune 
privind politica de desfacere. Cred 
că apelarea la servicii profesionale 
de consultanţă pe zona de 
vânzări este foarte importantă”, 
a susţinut Răzvan Prelipcean.

InfoDay organizat de CBE JU în data de 23 aprilie 2024 la Bruxelles
Circular Bio Based Europe va 
organiza în data de 23 aprilie 

2024, la Bruxelles, evenimentul 
„InfoDay” privind apelul pentru 

propuneri de proiecte 2024 din 
sectorul bioeconomiei circulare. 

CBE JU este un parteneriat 
public-privat între Uniunea 

Europeană, reprezentată de 
Comisia Europeană prin DG 

RTD, DG AGRI şi DG GROW şi 
Consorţiul pentru Bio-Industrii, 

care finanţează proiecte ce 
promovează industriile circulare 

bazate pe bio-materiale, în 
Europa. Această manifestare 

reprezintă o oportunitate de a 
obţine informaţii despre apelul 

pentru propuneri de proiecte ale 
CBE JU 2024 şi de a înţelege mai 
bine aspectele privind depunerea 

şi evaluarea propunerilor, 
regulile şi condiţiile de gestionare 

a apelurilor, maniera de a 
scrie o propunere bună.

biotehnologii pentru valorificarea 
culturilor oleaginoase durabile - 20 
milioane euro; Produse chimice bazate 
pe platforme dedicate biotehnologiilor 
prin conversie rentabilă, durabilă 
şi eficientă din punct de vedere al 
resurselor a biomasei - 20 milioane 
euro şi Lanţuri valorice bazate pe 
biotehnologii pentru valorificarea 
materiei prime durabile din fibre 
naturale - 20 milioane euro.
Acţiuni de inovare (AI): Materiale şi 
produse biodegradabile în sol - 15 
milioane euro; Microalge durabile 
ca materie primă pentru aplicaţii 
inovatoare, cu valoare adăugată 
- 15 milioane euro; Extinderea 
portofoliului de solvenţi „Siguranţă 
şi durabilitate prin proiectare” 
(SSbD) - 15 milioane euro; Materiale 
circulare şi SSbD pentru construcţii 
pe bază de materiale biodegradabile, 
cu proprietăţi funcţionale - 15 
milioane euro; (co)producţie selectivă 
şi durabilă de produse aromatice 
derivate din lignină - 15 milioane 
euro; Adezivi şi lianţi inovatori pe 
bază de bioproduse - 15 milioane 
euro şi Conversia inovatoare a 

carbonului gazos biogen în substanţe 
chimice, ingrediente, materiale 
biogenice - 15 milioane euro.
Acţiuni de cercetare şi inovare 
(RIA): Valorificarea lemnului poluat/
contaminat din fluxurile de deşeuri 
industriale şi soluţii post-consum - 7 
milioane euro; Rute biotehnologice 
pentru obţinerea de substanţe 
chimice/materiale de origine biologică 
care le înlocuiesc pe cele de origine 
animală - 7 milioane euro; Alternative 
durabile, bazate pe bioproduse, pentru 
protecţia culturilor - 10 milioane 
euro; Materiale de acoperire SSbD 
pe bază de bioproduse - 7 milioane 
euro şi Ingrediente inovatoare 
pentru alimente/furaje obţinute prin 
biotehnologii-7 milioane euro.
Acţiuni de coordonare şi sprijin 
(CSA): Noi forme de cooperare în 
agricultură şi sectorul forestier 
- 4 milioane euro; Mobilizarea 
participării incluzive la sistemele 
bazate pe biotehnologii şi sprijinirea 
strategiei de extindere a CBE JU - 3 
milioane euro şi Sprijinirea Grupului 
de implementare CBE JU privind 
producătorii primari - 3 milioane euro.

Subiectele de apel vizează:
Acţiuni de inovare – flagship (IA-
flagship): Lanţuri valorice bazate pe 
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forţă pentru a le mişca, la fel cum îţi 
ia mai mult efort pentru a umfla un 
balon dacă îl strângi în acelaşi timp. 
Cantitatea de forţă suplimentară 
necesară este ceva care poate fi 
măsurat extern, ceea ce înseamnă 
că senzorii nu mai sunt necesari în 
degetele robotului, au precizat ei. 
Unul dintre fructele moi pe care 
s-a lucrat mai mult şi pentru care 
roboţii sunt adaptaţi este tomata, 
dar posibilităţile sunt nelimitate. 
Acest mecanism prinde fructul între 
degete şi apoi îl desprinde de vrej 
prin rotire. Măsurând presiunea în 
timpul procesului de prindere, robotul 
ştie dacă ţine roşia corect. Braţul 
robotului poate şi sorta roşiile culese. 
În cazul unei roşii supracoapte, 
sistemul măsoară mai puţină 
presiune decât în cazul unei roşii 
culese la maturitatea corectă şi, ca 

urmare, lasă primul fruct deoparte.
Aceste ”decizii” ale robotului 
sunt deci determinate prin 
mecanismul de reglarea presiunii 
dezvoltat de cei doi cercetători. 
Un alt motiv al dezvoltării acestui 
mecanism este faptul că „senzorii 
sunt duri, iar asta nu este de dorit 
pentru degetele moi ale robotului şi 
pentru tegumentul fructelor pe care le 
poate recolta. Mai mult, pentru fiecare 
aplicaţie (specie), trebuie dezvoltaţi 
noi senzori, care trebuie să fie 
potriviţi şi pentru utilizarea în aplicaţii 
alimentare sau medicale, de exemplu. 
”Am dezvoltat un plug-and -play 
(retrofit) şi s-a demonstrat că poate fi 
folosit pe o gamă largă de roboţi, fără 
a fi nevoie de multe ajustări. Culegerea 
roşiilor este doar o aplicaţie”, au mai 
explicat olandezii de la AMOLF Soft 
Robotic. (sursa info/foto: amolf.nl).

Roboţi cu degete moi pentru recoltarea fructelor 

Omul, cu o simplă 
atingere, ştie când un 
fruct este copt. Cam 
acelaşi principiu de 
”pipăit” a fost aplicat 
şi în cazul unor roboţi 
ale căror degete 
pot aprecia gradul 
de coacere a unui 
fruct fără a fi dotate 
cu senzori. Până de 
curând, roboţi erau 
dotaţi cu astfel de 
dispozitive, dar o 
companie olandeză 
specializată în robotică 
a reuşit să obţină un 
altfel de robot pentru 
recoltarea automatizată 
a fructelor. 

Shibo Zou şi Bas Overvelde de la 
compania olandeză Amolf Soft Robotic 
Matter Group au dezvoltat o altă 
metodă de măsurare a interacţiunii 
roboţilor cu degete moi cu mediul, 
respectiv cu fructele pe care le apucă, 
şi care nu necesită senzori încorporaţi. 
În plus, tehnica poate fi aplicată cu 
uşurinţă unei game de roboţi deja 
existenţi. Cercetarea lor a fost publicată 
în luna ianuarie 2024, în revista 
ştiinţifică Nature Communications. 
La întrebarea ”Cum se poate <simţi> 
fără senzori”, cercetătorii au explicat 
că ”putem face asta măsurând extern 
presiunea. Mai exact, măsurând 
presiunea aerului necesară pentru 
a mişca degetele robotului. Asta 
pentru că degetele prind ceva, fiind 
aruncate umflate ca un balon. Dacă 
întâlnesc ceva în timpul procesului 
de prindere, este nevoie de mai multă Ro
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dar şi de partea de achiziţii.
Avem o fermă capitalizată, banii pe 
care i-am câştigat i-am reinvestit 
în exploataţie. În decursul timpului 
am accesat fonduri europene: în 
anul 2009 am avut un proiect 
pentru achiziţia de tractoare şi 
utilaje agricole, iar în 2013 am 
construit un siloz cu o capacitate 
de 4.000 tone cu o valoare de 
700 mii euro, din care 50% a 
fost finanţare nerambursabilă.  
Aproape în fiecare an am 
achiziţionat tehnică agricolă pentru 
a ne reînnoi parcul de maşini 
şi utilaje, deoarece acestea se 
uzează destul de repede având 
în vedere suprafaţa totală pe care 
o lucrăm. Actualmente derulăm 
un proiect prin cooperativa 
noastră – înfiinţată în 2020, care 
constă tot în achiziţia de utilaje. 
Beneficiile de a fi membru într-o 
cooperativă sunt clare şi le-am 
văzut încă din 2018 când făceam 
parte dintr-o altă cooperativă. 
Prin asociere reuşim să vindem 
marfa la un preţ mai bun şi să 
negociem mai bine atunci când 
achiziţionăm inputuri.

În ce priveşte dotarea tehnică am 
avea nevoie de o combină mai 
mare. Lucrăm cu trei combine: o 
maşină Claas Lexion, performantă, 
achiziţionată în 2023 şi două 
combine mai mici, Claas Tucano, 
din 2014, respectiv 2018. Anul 
trecut a trebuit să apelez la un 
prestator de servicii pentru a 
finaliza campania de recoltat.”

Cum este situaţia 
în câmp?
„Este un an provocator. Am avut 
o toamnă foarte secetoasă dar 
culturile arată binişor pentru că am 
avut ceva precipitaţii în iarnă. Am 
achiziţionat o parte din inputuri 
cu preţuri mari în toamnă şi avem 
costuri mari de înfiinţare. Cheltuielile 
se vor ridica la un minim de 
4.000 lei/ha. La grâu, producţiile 
multianuale la noi în zonă se 
situează la cca 5 t/ha. Cultura de 
grâu ocupă jumătate din suprafaţa 
fermei. Dacă vând sub 800 lei/tona 
ies în pierdere şi în momentul de 
faţă preţul este de 750 lei/tona. Nu 
ştim ce soluţie vom găsi. Probabil 

Provocări la nivel de fermă şi 
concentrarea pe scăderea costurilor 

De profesie 
economist şi actual 
cursant al Facultăţii 

de Agronomie din 
Craiova, Claudiu 

Jurubiţă se implică 
în administrarea 
fermei vegetale 

înfiinţată de părinţii 
săi în anul 2000, şi 

speră să continue 
cu succes ce au 

început dânşii.

„Lucrez în judeţul Argeş 
împreună cu familia o suprafaţă 
de 2.000 de hectare, cultură 
mare, prin intermediul a două 
societăţi comerciale, dar sunt 
şi fondator şi vicepreşedinte al 
cooperativei Agro Activ, ai cărei 
membri cultivă o suprafaţă 
agricolă de 6.600 de hectare. 
Am început să mă implic mai mult 
în fermă din anul 2015 după ce 
mi-am finalizat studiile, respectiv 
Facultatea de Management 
Economic din cadrul ASE Bucureşti. 
Părinţii mei sunt tot economişti 
şi am condus această fermă ca 
pe un business şi poate de aceea 
am reuşit să avem un istoric 
bun. Pentru partea de lucru în 
câmp avem un inginer agronom, 
însă mă specializez şi eu, fiind 
student în anul II la Facultatea de 
Agronomie din Craiova. Experienţa 
din câmp este foarte valoroasă 
dar este bine să aplici ştiinţific 
cunoştinţele agronomice. 
În cadrul fermei mă ocup de 
administrarea acesteia, de 
vânzarea şi încheierea contractelor 
de valorificare a producţiilor, A
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vom depozita o parte din producţie, 
sperând să crească preţul ulterior.
Mă documentez foarte mult în 
ceea ce priveşte piaţa de cereale, 
trendul acesteia şi nu doar local, ci 
mai ales global ca să înţeleg mai 
bine lucrurile care se petrec şi să 
pot face anumite previziuni. Din 
păcate, sunt aproape convins că 
preţurile vor scădea în continuare 
până la recoltă. Nu ştim acum ce 
strategie de valorificare vom adopta.  
Rapiţa am înfiinţat-o pe 600 de 
hectare, din care doar 200 de 
hectare a rămas în cultură pentru 
că am avut probleme din cauza 
secetei. Diferenţa de 400 de hectare 
au fost semănate cu grâu. 
Acum strategia noastră este să 
scădem costurile cât de mult 
putem şi unde mai putem.
Poate prin fertilizare variabilă 
vom reuşi să optimizăm costurile 

cu îngrăşămintele chimice. 
Aceasta a fost soluţia cea mai 
accesibilă pe care am găsit-o.
Totodată, studiez tehnologia no-
till, însă în fermă practicăm la ora 
actuală sistemul convenţional de 
prelucrare a solului şi minimum-
tillage. Prelucrăm terenul superficial 
pentru culturile de primăvară 
şi facem arătură pentru rapiţă 
şi grâu, unde am considerat că 
terenul trebuie prelucrat mai bine. 
Anul trecut am primit pentru 
demonstraţie o semănătoare no-
till pe o parcelă de grâu şi vom 
vedea în acest an ce rezultate vom 
obţine. Cu timpul cred că vom trece 
la tehnologia semănatului direct, 
dar aceasta presupune o investiţie 
destul de mare în utilaje - numai 
o semănătoare no-till are un cost 
care porneşte de la 200 mii euro. 
Probabil o să facem trecerea treptat, 

însă momentan nu ne permitem să 
facem investiţii noi, strategia noastră 
este cumva de a conserva ceea 
ce avem şi de a reduce costurile. 

Cultura de grâu este cea care 
ne-a oferit stabilitate iar rapiţa 
este excelentă în anii buni 
însă în majoritatea anilor ne-
am confruntat cu seceta şi nu 
am obţinut producţii mari.
Când am venit în fermă primul meu 
gând au fost irigaţiile. Nu avem 
canale de irigaţii şi m-am interesat 
de asigurarea apei pentru irigaţii din 
puţuri forate dar investiţia este mult 
prea costisitoare. În plus, poţi să nu 
ai debit suficient dacă sapi puţurile 
până la adâncimea legală, de 40 m - 
atunci cât era când m-am informat. 
Ce ne rămâne este să facem 
tot ce ţine de noi pentru a 
obţine producţii bune.”
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priveşte alegerea echipamentelor 
potrivite în funcţie de cerinţele şi 
nevoile partenerilor, configurarea, 
asamblarea, punerea în funcţiune 
şi asigurarea parametrilor de 
lucru astfel încât echipamentele 
să funcţioneze cu randament 
maxim, proiectarea de sisteme de 
irigaţii complete cuprinzând staţii 
de pompare, reţele de alimentare 
şi echipamente de irigat.
Ţinând cont de durata 
îndelungată de viaţă a acestor 
echipamente, cât şi de importanţa 
acestora în procesul tehnologic 
agricol, departamentul de irigaţii 
pune la dispoziţie servicii de 
mentenanţă si service prin 
intermediul celei mai largi 
reţele de tehnicieni şi puncte 
de lucru la nivel naţional. 
Pentru a îndeplini toate aceste 
aspecte, IPSO Agricultură a 
ales parteneri de top, care să 
furnizeze echipamente premium, 
produse pe teritoriul Europei, 
astfel încât să respecte cele 
mai înalte standarde de calitate, 
Bauer & Euromacchine, şi a 
creat o echipă competentă, care 
să răspundă oricăror provocări 

aduse de sectorul de irigaţii.
Mai mult decât atât, pentru 
a oferi servicii complete, 
IPSO Agricultură oferă şi 
soluţii de finanţare prin 
intermediul partenerilor săi 
pentru sectorul de irigaţii.
Implementarea serviciilor 
de irigaţii în 6 paşi simpli: 
Consultanţă, Proiectare, 
Configurare, Soluţii 
personalizate, Montaj şi punere 
în funcţiune şi Monitorizare.

Un partener strategic al 
companiei IPSO Agricultura, 
în irigaţii prin picurare este 
Metzer, ce asigură: sisteme de 
irigaţii avansate - tehnologia de 
linii de picurare, care asigură 
distribuţia uniformă a apei şi 
optimizarea consumului de apă; 
soluţii personalizate - în funcţie 
de specificul culturilor, solului 
şi cerinţelor locale; consultanţă 
specializată - privind proiectarea, 
instalarea şi întreţinerea 
sistemelor de irigaţii dar are 
şi un angajament ecologic - 
agricultură sustenabilă şi la 
conservarea resurselor naturale.

Soluţia completă a sistemelor 
de irigaţii pentru ferma ta

Ştim cu toţii, că cea 
mai de preţ moştenire 
este pământul! Dar ce 
ne facem atunci când 
nu avem destulă apă 

în sol care să asigure 
necesarul culturilor 

agricultorilor români?

Observăm cum în ultimii ani 
efectele încălzirii globale şi 
ale schimbărilor climatice îşi 
pun tot mai mult amprenta pe 
activitatea agricolă din ţara 
noastră. Creşterea temperaturilor, 
efectul de deşertificare şi lipsa 
precipitaţiilor, coroborate cu 
dispariţia perdelelor forestiere 
şi negospodărirea infrastructurii 
de irigaţii afectează an de an 
holdele fermierilor români.

IPSO Agricultură vine în 
întâmpinarea acestor probleme 
şi în ajutorul agricultorilor 
prin întemeierea unui 
Departament de Irigaţii.
Scopul acestui departament 
este de e oferi soluţii complet 
personalizate conform condiţiilor 
din teren, consultanţă în ceea ce 
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bază bacteriile Bacillus velezensis şi 
Bacillus subtilis. Un alt biofungicid 
cu aplicare foliară, pe bază de 
Bacillus amyloliquefaciens, se afla 
în faza de dezvoltare şi este destinat 
tot pentru culturile de legume, dar 
şi pentru căpşun. Din portofoliul 
FMC vor mai face parte şi produse 
bioinsecticide/bionematicide pe bază 
de Bacillus turingiesis, care vor fi 
omologate atât pentru aplicare foliară 
cât şi pentru tratament sămânţă. 

Aşadar FMC a introdus anul acesta 
în România primele trei produse – 
biostimulatorii Accudo® şi Seamac® 
Rhizo, şi insecticidul Nexsuba®, 
care este certificat BIO şi care 
poate fi utilizat în culturile bio.
Accudo® are deja în palmares 

două premii importante, primite 
la categoria „Cel mai bun produs 
biologic la nivel mondial”, primul 
în cadrul evenimentului Crop 
Science Forum & Awards în anul 
2020, iar cel de-al doilea în cadrul 
evenimentului World BioProtection 
Awards în anul 2022. Pe bază de 

FMC lansează gama de produse biologice 

De anul acesta, FMC 
România şi-a extins gama 
de produse cu un portofoliu 
bogat de produse 
biologice, iar în următorii 
2-4 ani numărul acestora 
va creşte. În plus, achiziţia 
FMC a companiei Biophero, 
specializată în producerea 
de feromoni, va permite 
introducerea pe piaţă a 
unor produse speciale 
care să poată fi aplicate 
direct pe plante, pe 
suprafeţe mari, şi nu doar 
folosirea lor sub formă 
de capcane feromonale.

Winner
Best Biological Product
(Biostimulant)

Crop Science 
Forum & Awards 2020
Online

in collaboration with

FMC 
(Accudo biostimulant)

Sanjiv Rana
Sanjiv Rana, Editor-in-Chief  |  Agrow

On behalf of IHS Markit Agribusiness, I would
like to congratulate you on your achievement

Reprezentanţii companiei FMC 
Romania şi Republica Moldova, 
Cătălin Viziru - Marketing 
Manager şi Marius Dineş - Senior 
Marketing Specialist, au prezentat 
gama de produse biologice care 
au fost lansate în acest an pe 
piaţa din România, precum şi ce 
produse pregăteşte compania FMC 
să lanseze în viitorul apropiat.
Momentan, fermierii români au la 
dispoziţie doi biostimulatori şi un 
insecticid din această gamă de 
produse biologice şi va urma curând 
lansarea a încă două biofungicide 
(unul cu aplicare foliară la culturile 
de legume şi cartofi şi încă unul 
pentru tratament sămânţă la 
porumb, floarea soarelui şi rapiţă) 
aflate acum în testare, care au la 
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bacterii Bacillus paralicheniformis, 
Accudo este omologat deocamdată 
pentru legume cultivate în spaţii 
protejate şi în câmp (ardei, tomate, 
castraveţi, salată), căpşun şi arbuşti 
fructiferi, dar este în proces de 
extindere a omologarilor şi pentru 
alte culturi la care s-au constatat 
rezultate excelente. Accudo® are 
o serie de avantaje, privind atât 
modul de aplicare (la răsad, prin 
imersia tăviţelor alveolare în soluţie, 
după transplantarea răsadului, prin 
sistemul de picurare, sau direct 
pe sol), cât şi în ceea ce priveşte 
intervalul de temperatură la care 
bacteriile sunt active (de la minim 
10°C în sol şi până la 30°C) şi 
foarte important este faptul ca 
poate fi utilizat în amestec cu o 
gamă largă de insecticide sau 
fungicide, cât şi cu fertilizanţi. Pentru 
rezultate cât mai bune, specialiştii 
FMC recomandă două tratamente 
consecutive cu biostimulatorul 
Accudo în doza de 0,5 L/ha, iar 
cele mai recomandate momente de 
aplicare sunt la începutul perioadei 
de vegetaţie, primul tratament 
poate fi realizat la răsad sau după 
transplantare, urmat de tratamentul 
2, la interval de 2 săptămâni.

Seamac® Rhizo este un 
biostimulator pe bază de aminoacizi 
de origine vegetală, extract de alge 
Ascophyllum nodosum, îmbogăţit cu 

minerale: azot, fosfor, potasiu, dar 
şi cu microelemente (B, Cu, Fe, Mn, 
Mo si Zn) şi este omologat pentru 
o serie întreagă de culturi, de la 
legume până la cereale şi rapiţă.

Nexsuba® este un insecticid 
certificat BIO, obţinut prin 
fermentaţie, pe bază de spinosad, 
utilizat pentru combaterea 
dăunătorilor la legume, cartofi, 
viţă de vie, pomi, ce poate fi folosit 
cu succes la culturile ecologice/
organice. Nexsuba® controlează 
dăunătorii care rod frunzele, înţeapă 
şi sug sucul celular al plantelor din 
familiile Lepidoptere, Coleoptere, 
Hymenoptere, Diptere, Thysanoptere.
Cu produsele din gama Biologice, 
portofoliul FMC va acoperi 
o gamă largă de culturi, cu 
diferite moduri de aplicare - de 
la tratament sămânţă (având ca 
efect biostimularea plăntuţelor şi 
a proceselor fiziologice, precum şi 
fortificarea lor în primele stadii de 
vegetaţie cu efecte foarte bune în 
producţie şi calitate), la tratamente 
foliare sau la sol (direct, picurare 
etc) pentru colonizarea rizosferei. 
”Noi recomandăm un management 
integrat al buruienilor, bolilor şi 
dăunătorilor, prin aplicarea măsurilor 
de prevenţie precum rotaţia culturilor 
şi realizarea lucrărilor agricole de 
calitate specifice fiecărei culturi, 
cât şi prin folosirea în schemele 
de tratament atât a produselor de 
sinteza cât şi a celor biologice, pentru 
a reduce numărul de tratamente 
fără a diminua eficienţa produselor 
aplicate”, a subliniat Marius Dineş.

De la capcane la 
soluţii feromonale
FMC a achiziţionat de curând 
compania daneză BioPhero, care 
este specializată în producerea de 
feromoni şi au inovat o metodă nouă 
de obţinere a feromonilor, reducând Ro
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foarte mult costul produselor finale, 
astfel încât să poată fi aplicate pe 
plante pe întreaga suprafaţă de 
cultură şi să fie eficiente din punct 
de vedere economic. Acest lucru va 
face posibil ca noile produse ce vor 
veni de la FMC să poată fi aplicate 
de către fermieri cu utilajele din 
dotare, având ca efect dezorientarea 
sexuală a adulţilor şi întreruperea 
procesului de împerechere dintre 
mascul şi femelă, reducând astfel 
populaţiile de dăunători. Acest mod 
de acţiune este foarte specific, 
fiecare produs feromonal având 
câte o specie ţintă. De altfel, FMC 
România a implementat în ultimii 
4 ani un program de monitorizare, 
în cultura de porumb, pentru doi 
dăunători problemă – Sfredelitorul 
porumbului (Ostrinia nubilalils) şi 
omida fructificatiilor (Helicoverpa 
armigera), cu peste 400 de puncte 
de monitorizare amplasate în 
întreaga ţară şi cu mai multe tipuri 
de capcane feromonale, atât clasice, 
cât şi automate. ”Noi vom lansa în 
următorii doi, până la patru ani, mai 
multe produse pe bază de feromoni, 
pentru câţiva dăunători specifici 
precum sfredelitorul porumbului 
(Ostrinia nubilalils), omida 
fructificaţiilor (Helicoverpa armigera) 
şi molia verzei (Plutella xylostella), 
care mai nou face pagube şi la 
cultura de rapiţă. Un alt dăunător 
ţintă este Spodoptera frugiperda, 
care a fost identificat în România în 
ultimii 2-3 ani de către cercetătorii 
entomologi de la INCDA Fundulea 
şi care este mai agresiv decât primii 
menţionaţi, dar are apariţii sporadice 
momentan”, a specificat Cătălin 
Viziru, marketing manager. 
FMC se mândreşte şi cu un loc 
fruntaş la nivel mondial în ce 
priveşte insecticidele pentru 
legume, pomi sau viţă de vie, 
precum bine cunoscutul Coragen®, 
Benevia®, Exirel® sau Verimark®.
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1. Pentru buruieni 
monocotiledonate şi unele 
dicotiledonate, erbicide cu aplicare 
în preemergenţă (BBCH 00-09):
•  TENDER: 1,0 – 1,5 l/ha;
•  SILBA: 4,0 – 5,0 l/ha;
•  TONALE: 1,7 – 2,0 l/ha;
 

2. Pentru buruieni 
dicotiledonate anuale şi perene 
şi unele monocotiledonate, 
erbicide cu aplicare în 
postemergenţă timpurie:
•  TONALE: 1,5 – 2,0 l/

ha, cu aplicare când 
plantele de porumb au 2-4 
frunze (BBCH 12-14);

3. Pentru buruieni dicotiledonate 
anuale şi perene şi unele 
monocotiledonate, erbicide cu 
aplicare în postemergenţă:
•  FIGHTER: 2,0 l/ha, aplicare 

când buruienile dicotiledonate 
au 2-4 frunze, iar temperatura 
aerului >15°C;

•  CEREDIN FORTE 464 SL: 1,0 l/
ha, cu aplicare când plantele 
de porumbul are 4-6 frunze, iar 
buruienile dicotiledonate sunt 
în faza de rozetă (BBCH 14-16);

•  VECTOR: 0,4 – 0,6 l/ha, pentru 
combaterea buruienilor 
dicotiledonate anuale şi 
perene, cu aplicare până 
când porumbul este în faza 
de 4-6 frunze (BBCH14-16);

•  STARANE SUPER: 0,54 l/ha, 
pentru combaterea buruienilor 
dicotiledonate anuale şi perene, 
când porumbul este în faza 
de 2-6 frunze (BBCH 12-16);

•  RUMEZO 200 SE: 0,6 – 0,75 l/
ha, în faza de 2-8 frunze ale 
porumbului (BBCH 12-18);

•  STARSHIP 100 SC: 1,0 l/
ha, în faza de 2-8 frunze ale 
porumbului (BBCH 12-18);

4. Pentru buruieni 
monocotiledonate şi în 
special Sorghum halepense 
din rizomi, erbicide cu 

Combaterea buruienilor din culturile de 
porumb, pentru producţii mari şi de calitate!

Una din lucrările 
de întreţinere din 

cultura de porumb 
este combaterea 

buruienilor, porumbul 
fiind sensibil la 

îmburuienare, în 
special în primele 
faze de vegetaţie. 

În acţiunea de 
combatere, pe 
lângă metodele 

agrotehnice 
clasice (lucrarea 
cu sapa rotativă 

sau grapa cu colţi, 
prăşile mecanice 

şi manuale), se 
utilizează metode 

chimice, prin 
aplicarea erbicidelor 

şi, cel mai bine, 
aplicarea împreună a 

celor două metode.

Combaterea chimică a buruienilor 
din cultura porumbului asigură 
importante sporuri de producţie. 
Aceasta se realizează prin 
tratamente la sol, înainte sau 
după semănat şi tratamente 
în perioada de vegetaţie. 
Majoritatea erbicidelor aplicate 
în preemergenţă sunt erbicide 
peliculare, eficacitatea lor 
fiind influenţată de umiditatea 
existenta în sol. În cazul 
primăverilor foarte secetoase şi 
când nu se poate face irigarea, 
se renunţă la aceste erbicide, 
urmând ca erbicidarea să se 
facă în postemergenţă.
În funcţie de speciile de buruieni, 
erbicidele recomandate la 
cultura de porumb sunt:
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aplicare în postemergenţă:
•  ASTRAL 40 OD: 0,8 l/ha, 

pentru combaterea buruienilor 
monocotiledonate anuale, în 
faza de 2- frunzuliţe, 1,5 l/
ha când costreiul (Sorghum 
halepense) din rizomi are 
15-20 cm, iar porumbul 4-6 
frunze (BBCH 14-16).

În timpul perioadei de vegetaţie 
(postemergentă), porumbul 
suporta mai bine tratamentele 
în faza de 3-5 frunze, când se 
pot aplica erbicide atât pentru 
combaterea buruienilor cu 
frunza lata (dicotiledonate), cât 
şi pentru buruienile graminee 
(monocotiledonate), erbicidele 
putându-se aplica fie separat 
pentru fiecare clasa de buruieni, 
fie împreună pentru combaterea 
tuturor buruienilor, inclusiv cele 

perene. Este foarte indicata o 
alternanţă a erbicidelor folosite 
la combaterea buruienilor din 
culturile de porumb, pentru a evita 
apariţia fenomenului de rezistenţă 
al buruienilor la erbicide.
De asemenea, pentru o bună 
eficacitate a erbicidelor, va 
recomandam ca acestea să 
fie aplicate împreună cu 
un adjuvant, aşa cum sunt 
HURRICANE, SILWET STAR sau 
VITAL 90. Adjuvanţii asigură o 
dispersie mai fină, o aderenţă 
mai bună pe frunze şi o reducere 

a scurgerilor, o capacitate mai 
mare de umectare şi acoperire 
a frunzei, ceea ce duce la o 
creştere a absorbţiei erbicidului de 
către buruieni, având ca rezultat 
final o creştere a eficacităţii 
erbicidelor. Acesta se justifică şi 
mai mult în condiţii de secetă 
sau în cazul buruienilor care au 
un foliaj mai greu umectabil!
 
Pentru producţii ridicate, nu 
este suficient să cultivi hibrizi 
cu potenţial genetic foarte bun, 
trebuie sa asiguri şi condiţii 
optime pentru plantele de cultură.
Buruienile, daca nu sunt 
combătute, pot concura porumbul 
diminuând producţiile, mai 
ales acum când verile sunt 
din ce în ce mai secetoase, iar 
precipitaţiile sunt mai puţine 
sau sunt distribuite neuniform.
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aplicare în anumite circumstanţe.
Comisia a luat deja măsuri prin 
acordarea, pentru 2024, a unei 
derogări parţiale de la normele 
privind terenurile lăsate în pârloagă, 
aşa-numita GAEC 8. În prezent, 
Comisia propune modificarea 
normelor privind primul standard 
(GAEC 1), care impune obligaţia 
de a menţine zonele cu păşuni 
permanente în UE stabile începând 
cu anul de referinţă 2018. CE 
propune modificarea acestor 
norme până la jumătatea lunii 
martie pentru a se asigura că 
schimbările structurale cauzate de 
reorientarea pieţei şi de reducerea 
efectivelor de animale sunt luate 
în considerare, asigurându-se că 
agricultorii nu sunt penalizaţi în 
activitatea lor şi contribuind la 
reducerea sarcinii, deoarece ar 
trebui reconvertite mai puţine 
suprafeţe în pajişti permanente.
CE va revizui, de asemenea, 
practicile agricole care pot fi 
posibile în perioade sensibile 
atunci când se îndeplineşte 
obligaţia de a acoperi solurile 
în conformitate cu GAEC 6. 
În al doilea rând, Comisia 
Europeană propune simplificarea 
metodologiei pentru anumite 
controale, cu scopul de a reduce 
numărul vizitelor la ferme efectuate 
de administraţiile naţionale cu 
până la 50%. Cu mai puţine 
vizite din partea administraţiei 
pentru a le gestiona, fermierii 
vor avea mai mult timp pentru 
a-şi dedica activitatea de bază.
În al treilea rând, Comisia propune 
clarificarea utilizării conceptului de 
forţă majoră şi a circumstanţelor 
excepţionale. Acest concept juridic 

permite ca fermierilor care nu îşi 
pot îndeplini toate cerinţele PAC din 
cauza unor evenimente excepţionale 
şi imprevizibile aflate în afara 
controlului lor (cum ar fi în cazul 
secetelor grave sau al inundaţiilor) 
să nu li se impună sancţiuni. 
O altă propunere prezentată 
poate fi scutirea fermelor mici 
cu o suprafaţă mai mică de 10 
hectare de la controalele legate 
de respectarea cerinţelor de 
condiţionalitate (GAEC). Această 
derogare ar simplifica în mod 
semnificativ activitatea zilnică a 
micilor fermieri, care reprezintă 65% 
din beneficiarii PAC, menţinând 
în acelaşi timp ambiţiile PAC 
în materie de mediu, deoarece 
fermele mici acoperă doar 9,6% 
din zonele care beneficiază de 
sprijin din partea PAC. În plus, în 
cazul în care regulamentele de 
bază ar fi modificate pe termen 
mediu, GAEC 8 privind terenurile 
lăsate în pârloagă, GAEC 7 privind 
rotaţia culturilor şi GAEC 6 privind 
acoperirea solului ar putea fi 
revizuite pentru a reduce şi mai 
mult sarcina pentru fermieri.
Pentru a răspunde în continuare 
actualei situaţii de criză din sectorul 
agricol, CE lucrează la acţiuni de 
îmbunătăţire a poziţiei fermierilor 
în lanţul alimentar şi de protejare 
a acestora împotriva practicilor 
comerciale neloiale, care vor fi 
prezentate în curând. Având în 
vedere că fermierii sunt adesea 
veriga cea mai vulnerabilă din 
lanţul valoric alimentar, aceste 
acţiuni pot acoperi aspecte 
precum transparenţa pieţei, 
practicile comerciale din lanţul 
valoric, costurile de producţie.

CE lansează o consultare ce contribuie la 
identificarea surselor de îngrijorare ale fermierilor

Comisia Europeană a 
trimis un document în 
care prezintă primele 

acţiuni posibile menite să 
contribuie la reducerea 

sarcinii administrative 
care le revine fermierilor. 

Aceasta va servi drept bază 
pentru discuţiile şi acţiunile 

comune cu ţările UE.

În acest context, CE lansează în 
martie un sondaj online adresat 
direct fermierilor. Această consultare 
specifică contribuie la identificarea 
principalelor lor surse de îngrijorare 
şi la înţelegerea surselor de sarcină 
administrativă şi de complexitate 
care decurg din normele PAC, 
precum şi din alte norme ale UE 
pentru alimentaţie şi agricultură 
în UE, precum şi aplicarea lor la 
nivel naţional. Rezultatele sale 
vor fi incluse într-o analiză mai 
detaliată care urmează să fie 
publicată în toamna anului 2024.
Pe lângă această colectare 
necesară de dovezi, CE propune 
măsuri pe termen scurt şi mediu 
care ar putea oferi un ajutor atât 
fermierilor, cât şi administraţiilor 
naţionale, care reprezintă 
primul punct de contact pentru 
fermieri şi sunt responsabile de 
gestionarea şi plata fondurilor UE.
În primul rând, CE propune 
simplificarea unora dintre 
cerinţele de condiţionalitate pe 
care fermierii din UE trebuie să 
le respecte. Setul de standarde 
de bază – denumite GAEC (bune 
condiţii agricole şi de mediu) – pe 
care toţi fermierii trebuie să le 
respecte pentru a primi sprijinul 
PAC s-a dovedit a fi dificil de pus în 
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Creşterea eficienţei cu 
sistemele de precizie Raven

Titan Machinery, 
dealer Case IH 
în România, a 

organizat la sfârşitul 
lunii februarie a.c 
un eveniment la 

care a invitat presa 
de specialitate 

pentru a prezenta 
produsele 

Raven care ţin 
de agricultura 

de precizie. 
Evenimentul s-a 

desfăşurat la sediul 
din Dragomireşti - 
Deal, judeţul Ilfov.
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Raven este pionier în oferirea 
de soluţii autonome inteligente. 
Un exemplu în acest sens este 
tehnologia OMNiDRIVE, lansată 
în urmă cu doi ani, cu ajutorul 
căreia combinerul poate să 
descarce buncărul din mers 
pentru că alături se află un 
tractor care funcţionează în 
mod autonom: se deplasează 
în tandem cu combina şi 
este echipat cu o remorcă. 
Raven Industries este o 
companie de talie internaţională 
şi are mai multe centre de 
dezvoltare în lume, însă 
cel din Europa se află 
la Hoorn, în Olanda. 

În cadrul conferinţei de presă, 
Octavian Matei şi Cosmin 
Chesnoiu din departamentul de 
agricultură de precizie al Titan 
Machinery, au prezentat gama 
de produse Raven, care cuprinde 
display-uri, console de comandă, 
sisteme de ghidare a maşinilor 
agricole şi a utilajelor, camere de 
ghidare VSN dar şi cea mai 

performantă tehnologie pentru 
controlul avansat al dozajului 
de pe maşinile de erbicidare 
autopropulsate, respectiv 
sistemul Hawkeye II. Cel din 
urmă sistem permite pulverizarea 
cu modularea lăţimii impulsului 
(PWM) ceea ce permite controlul 
duzelor în mod individual, 
respectarea dozelor de aplicare, 
a dimensiunii picăturilor, 
evitarea suprapunerilor etc.
Sprayerele Case IH Patriot seria 
50 au integrată tehnologia 
Hawkeye II încă din fabrică. 

Retehnologizarea 
maşinilor agricole 
din fermă
Raven Industries oferă soluţii 
universale, în sensul că sistemele 
de precizie pot fi instalate 
pe orice maşină agricolă, 
indiferent de marcă, cu condiţia 
să dispună de servodirecţie.
„Până în momentul de faţă, 
experienţa noastră constă 
în instalarea pe maşinile de 
erbicidare autopropulsate 
a 6 sisteme Hawkeye II iar 
rezultatele sunt excepţionale. 
Calitatea şi precizia lucrării 
de stropit sunt superioare. 
Precizia sistemului Hawkeye II 
este de până la 97%. Sistemul, 
ce conţine cameră VSN şi sistem 
de autoghidare, este de 10 
ori mai ieftin decât o maşină 
de erbicidat autopropulsată 
nouă. Consider că cei care 
exploatează o suprafaţă de 
până la 200 de hectare şi au 
maşini de stropit cu o lăţime 

Grupul CNH, din care face 
parte şi marca Case, a preluat 
compania americană Raven 
Industries în urmă cu trei ani. 
La început, aceasta producea 
sisteme inteligente de operare 
pentru armată, după care în 
1978 a abordat şi domeniul 
agriculturii. În decursul timpului 
a dezvoltat mai multe tehnologii 
inovatoare şi a deţinut patente 
pentru anumite sisteme de 
precizie care au ajutat fermierii 
să producă mai eficient. De 
altfel, sloganul său este „Ajută 
fermierii să servească lumea”. 
Dintre performanţele înregistrate 
de companie amintim 
dezvoltarea în 1996 a sistemului 
de control pentru aplicarea 
ratelor variabile şi lansarea, în 
2014, a sistemului Hawkeye 
care permite controlul superior 
al pulverizării maşinilor de 
erbicidare autopropulsate. 
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a rampelor de 24 – 36 m, pot 
amortiza investiţia în sistemul 
Hawkeye II într-un an agricol”, 
a susţinut Octavian Matei.

„Poate că sunt fermieri mai 
mici care nu iau decizia de a 
schimba maşina de erbicidat 
autopropulsată pe care poate 
au folosit-o 15 ani dar la care 
oricând există riscul de a i se 
strica display-ul şi pentru a 
nu pierde întreg sezonul de 
tratamente sunt nevoiţi să 
închirieze sau să cumpere o 
maşină nouă. Noi putem oferi 
alternativa, echipând maşina 
veche cu sisteme Raven şi 
astfel aducând-o în top din 
punct de vedere tehnologic şi 
putând fi folosită alţi 10 ani”, 
a mai adăugat specialistul. 
Şi parteneriatul cu compania 

KWS a permis retehnologizarea 
parcului tehnic şi realizarea 
cu precizie înaltă a lucrărilor 
specifice pentru activitatea 
de producere a seminţelor. 

George Stanson, Business 
Manager în regiunea balcanică 
pentru Case IH & Steyr, a 
susţinut că, la un moment 

dat, fermele nu vor mai avea 
posibilitatea să îşi extindă 
suprafeţele şi să evolueze 
iar pentru a obţine profit vor 
trebui să producă mai eficient 
şi la o calitate mai înaltă. 
„În acest context, sistemele 
de agricultură de precizie şi 
irigaţiile vor fi, cu siguranţă, 
subiecte care vor fi intens 
dezbătute în următorii 10 ani. 
Ne dorim ca intrarea produselor 
Raven pe piaţa din România 
să fie un lucru pozitiv şi să 
contribuie la evoluţia fermelor. 
Personal, am văzut fermieri 
care într-un interval de 5 – 8 
ani au evoluat, au pornit cu o 
investiţie mică într-un sistem 
de agricultură de precizie şi 
au ajuns la sisteme complexe 
care i-au avantajat în ceea 
ce priveşte profitabilitatea.”
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este disponibilă în două puteri, 
astfel încât timpii de funcţionare şi 
de încărcare să poată fi coordonaţi 
optim cu cerinţele de lucru.
Se potriveşte foarte bine în fermele 
zootehnice pentru o mai mare 
flexibilitate în aplicare, protecţia 
mediului şi economii semnificative 
cu costurile de operare, dar şi în 
spaţii sensibile la zgomot sau 
emisii de noxe. Poate ridica punctul 
de pivot al braţul telescopic până 
la o înălţime de 4537 mm, cu o 
încărcătură maximă la acest nivel 
de 712 kg. Are o greutate de 3950 
kg, o încărcare maximă de 1240 
kg, o viteză maximă de 25 km/h şi 
are o rază de virare de 2695 mm.
 
Încărcătorul beneficiază de frâna 
de parcare electrică, care se 

activează automat dacă maşina stă 
pe loc, dacă direcţia de deplasare 
este setată pe neutru sau dacă 
operatorul părăseşte scaunul. Frâna 
de parcare este eliberată automat 
dacă maşina este pusă în mişcare 

Utilaje electrice pentru ferme

Fermele din România 
pot accesa acum utilaje 
complet electrice pentru 
operaţiuni de manipulare 
marfă şi în sectorul 
zootehnic. O noutate 
în portofoliul Titan 
Machinery România este 
încărcătorul electric cu 
braţ telescopic de la 
producătorul german 
Wacker Neuson – 
Th412, care se remarcă 
prin designul compact, 
fiind ideal pentru spaţii 
înguste, deschise, sau la 
interior, având o lăţime 
de 1564 mm, o lungime 
totală de 3944 mm 
şi o înălţime la nivelul 
cabinei de 1995 mm.

BOGDAN CONSTANTIN, PR & Communication Specialist Titan Machinery 
Braţul telescopic este atât 
robust, cât şi stabil în design 
şi este poziţionat în mijlocul 
maşinii, ceea ce contracarează 
răsucirea. Ghidajul paralel este 
hidraulic, iar elementele de 
culisare din conducta interioară 
a braţului telescopic nu necesită 
întreţinere. Acest lucru reduce 
uzura şi creşte durata de viaţă 
a maşinii. Încărcătorul este 
deosebit de uşor de manevrat 
şi de flexibil, iar amplasarea 
comenzilor este intuitivă.
Este complet electric, are o 
autonomie de lucru de 5 ore, poate 
fi încărcat la orice priză universală 
de 230V, iar puterile sale nominale 
corespund cu cele ale unei maşini 
convenţionale cu motorină. Bateria 
litiu-ion de 96 de volţi instalată 
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cu ajutorul acceleraţiei. Acest lucru 
oferă operatorului şi mediului de 
lucru un nivel maxim de siguranţă 
şi confort. Prin urmare, maşina 
poate fi operată mai eficient 
folosind frâna de parcare electrică.
Desigur, frâna de parcare 
electrică poate fi, de asemenea, 
activată şi dezactivată manual 
prin acţionarea unui comutator. 
Prin urmare, operatorul are 
întotdeauna controlul şi poate 
lucra cu maşina în conformitate 
cu cerinţele acestora. Ca rezultat, 
caracteristici precum dimensiunile 
compacte, direcţia pe toate roţile, 
centrul de greutate scăzut şi 
stabilitatea excelentă fac din 
acest telehender alegerea ideală 
pentru clientul Titan Machinery.

Pe lângă acest încărcător 
telescopic electric, fermierii 
din  România au posibilitatea 
dea achiziţiona  2 modele de 
încărcătoare compacte electrice 
de la Wacker Neuson- WL28e şi 
WL 20e. Acestea se operează şi 
funcţionează extrem de simplu, 
protejând operatorul şi mediu 
înconjurător. Încărcătorul Wacker 
Neuson WL28e are o greutate 
operaţională de 2950 kg şi un 
volum al cupei de 0,35m3. Lăţimea 

totală a utilajului este de 1250 
mm, lungimea totală de 4616mm, 
înălţimea la nivelul cabinei este de 
2395, iar lungimea maximă a razei 
de întoarcere este de 3200 mm.
 
Puterea nominală a încărcătorului 
pe pneuri WL28e cu acţionare 
electrică corespunde cu cele ale 
unei maşini diesel convenţionale. 
Bateria litiu-ion de 96 de volţi 
instalată este disponibilă în 
trei puteri, astfel încât timpii 
de funcţionare şi de încărcare 
să poată fi coordonaţi optim 
cu cerinţele de lucru.
WL28e funcţionează la faţa locului 
complet fără gaze de eşapament şi 
cu emisii de zgomot semnificativ 
mai mici decât un utilaj diesel, 
iar pentru fermierii din zootehnie, 
de exemplu, aceasta înseamnă o 
mai mare flexibilitate în aplicare, 
protecţia mediului şi economii 
semnificative cu costurile de 
operare. Prin urmare, designul 
scăzut al părţii frontale oferă 
vizibilitate perfectă şi sarcini mari 
de basculare, de până la 1,6 t.
 
Cabina confortabilă permite 
lucrul în siguranţă şi concentrat: 
design cu 4 stâlpi, ferestre adânci 
şi parbriz panoramic pentru 
o vizibilitate optimă pe toată 
lungimea. Designul de încălzire 
gândit, cu parbrize încălzite electric 
faţă şi spate, scaune încălzite, 
precum şi încălzirea panoului de 
acoperiş asigură un climat de 
lucru confortabil. Elementele de 
operare organizate ergonomic, 
interiorul nou şi vibraţiile şi 
zgomotele reduse în interior 
sporesc confortul operatorului.
Amenajarea spaţială din 
cabină este de pionierat în 
rândul încărcătoarelor cu roţi 
foarte compacte. În funcţie de 
echipament şi configuraţie, 

sunt disponibile două joystick-
uri diferite. Iluminatul Coming-
Home oferă confort şi siguranţă 
suplimentar. Cabina este potrivită 
şi pentru operatori mai înalţi, ceea 
ce nu este întotdeauna cazul 
încărcătoarelor frontale foarte 
compacte. Climatul plăcut de lucru 
reduce oboseala operatorului. 
Accesul optimizat cu trepte 
antiderapante asigură că operatorul 
poate intra şi ieşi în siguranţă.
 
Funcţiile principale întotdeauna 
la vedere: Cu afişajul digital, 
operatorul are întotdeauna totul 
la vedere în timp ce lucrează. 
Pe exteriorul afişajului se află 
indicaţiile standard, cum ar fi 
lampa de avertizare pentru frâna 
de parcare sau luminile de control 
pentru semnalizator sau faza 
lungă. În zona centrală a afişajului 
pentru informaţii există trei 
puncte de observare principale şi 
o varietate de informaţii utile, de 
ex. contorul orelor de funcţionare, 
starea de încărcare a bateriei, 
timpul de funcţionare rămas / 
timpul de încărcare rămas, afişarea 
vitezei, consumul mediu, nivelul 
de recuperare, data, ora sau 
temperatura diferitelor componente.

În ultimii trei ani portofoliul 
de utilaje electrice de la Titan 
Machinery România s-a dezvoltat 
constant, compania fiind în 
prezent unul din cei mai mari 
furnizori de echipamente electrice 
din ţară. Aceste parteneriate 
cu producători mondiali de top 
sunt cuprinse în strategia de 
dezvoltare a Agriculturii din 
România, completând portofoliu 
de utilaje cu conbustie internă 
cu utilaje electrice, care vor 
ocupa complet viitorul industrial, 
un viitor care se doreşte să fie 
sustenabil, ecologic şi autonomy.
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sistemului de control al tirantului 
multidimensional. O extindere 
viitoare a sistemului de asistenţă 
CEMOS pentru tractoare care 
a câştigat o medalie de argint 
Agritechnica pentru inovaţie.
Acesta este al treilea premiu 
pentru inovaţie primit de 
tehnologia CEMOS pentru 
tractoare. Sistemul a primit 
primul său premiu de argint 
la Agritechnica 2017, ca fiind 
primul sistem de asistenţă 
pentru operator şi de optimizare 
a proceselor bazat pe dialog, cu 
auto-învăţare pentru tractoare. 
Al doilea premiu de argint pentru 
inovaţie a venit la sfârşitul 
anului 2021, pentru integrarea 
în CEMOS pentru tractoare a 
bazei mari de date Terranimo®. 
Acest lucru a făcut posibilă 
pentru prima dată integrarea 
protecţiei solului în CEMOS şi 
utilizarea acestuia cu un sistem 
de control al presiunii în anvelope 
CLAAS CTIC. Din 2022, indicarea 
automată a riscului de compactare 
a solului a fost inclusă standard 
în CEMOS pentru tractoare.
Acum, pentru prima dată, 
tirantul spate multidimensional 
premiat integrează braţul 
superior hidraulic şi utilajul în 
sistemul de control al tirantului 
printr-o supapă hidraulică. 
Împreună cu senzorii laterali ai 
utilajului şi ISOBUS, acest lucru 
permite ghidarea cu precizie 
a implementelor, de la pluguri 
şi până la împrăştiatoare de 
îngrăşăminte. De exemplu, 
sistemul de control poate 
transfera greutatea de la un 

cultivator montat pe puntea 
spate a tractorului sau 
poate optimiza modelul de 
împrăştiere al unui distribuitor 
de îngrăşăminte, asigurându-
se că acesta este întotdeauna 
aliniat orizontal cu solul. 
Calitatea lucrărilor se 
îmbunătăţeşte în toate scenariile 
de utilizare, în timp ce, în acelaşi 
timp, consumul de carburant este 
redus cu 5 până la 14% în timpul 
lucrărilor de prelucrare a solului. 
Sistemul inovator de control al 
tirantului va extinde domeniul 
de aplicare al funcţiilor CEMOS 
pentru tractoarele CLAAS pe 
termen mediu, susţinând controlul 
uşor de utilizat al implementelor 
de prelucrare a solului.

Grupul 3A – ADVANCED 
AUTOMATION & AUTONOMY 
a primit o medalie de argint 
suplimentară pentru abordarea 
deschisă a avansării şi dezvoltării 
combinaţiilor tractor - implement 

Două medalii de argint Agritechnica 
pentru inovaţie pentru CLAAS şi 3A

La târgul internaţional 
Agritechnica din luna 

noiembrie 2023 au 
fost premiate două 

soluţii inovatoare 
de la CLAAS: un 

premiu de argint 
pentru inovaţie 

pentru sistemul de 
control al tirantului 

multidimensional 
şi încă o medalie 
de argint pentru 

Grupul 3A 
Autonomy. Ambele 

dezvoltări urmăresc 
să sporească 
în continuare 

automatizarea şi 
precizia în agricultură.

CLAAS are o tradiţie îndelungată 
în materie de premii Agritechnica, 
datorită dezvoltatorilor inovatori 
şi soluţiilor bazate pe practică, 
concepute pentru a creşte 
productivitatea şi eficienţa şi 
pentru a spori uşurinţa în utilizare. 
Premiile de la târgul Agritechnica 
demonstrează angajamentul 
continuu al companiei faţă 
de această strategie.

CEMOS şi 3A: lucrările 
înalt automatizate şi 
autonome devin realitate
Sistemul de cuplare în 3 puncte 
există de aproape 100 de ani, 
iar în acest timp principiile sale 
de funcţionare de bază abia 
s-au schimbat. Acum CLAAS a 
dezvoltat următoarea generaţie 
a acestei interfeţe cheie tractor-
utilaj, odată cu lansarea 

De la lansarea sa la târgul Agritechnica din 2019, sistemul de asistenţă CEMOS pentru 

tractoare şi tehnologiile asociate au câştigat deja trei premii Agritechnica pentru inovaţie.
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înalt automatizate şi autonome 
pentru cultivarea câmpului. 
Grupul 3A a fost înfiinţat la 
sfârşitul verii 2023 de către 
CLAAS, AgXeed şi Amazone. I 
s-a alăturat acum un al patrulea 
partener, Müthing, şi sunt în 
desfăşurare discuţii cu alţi 
producători de utilaje agricole. 
„Suntem încântaţi să ne alăturăm 
în rândul câştigătorilor de premii 
în perioada premergătoare celui 
mai important târg de utilaje 

agricole din lume”, declară 
membrii fondatori ai grupului 3A: 
CLAAS, AgXeed şi Amazone. 
„Abordarea deschisă, cu 
producători multipli a Grupului 
permite producătorilor mai 
mici, cu mai puţine resurse 
de dezvoltare, să participe la 
automatizarea progresivă a 
lucrărilor de pe câmp. Avantajele 
sunt evidente: expertiza 
combinată a Grupului va permite 
tehnologiilor să ajungă mai rapid 
la maturitatea pieţei, accelerând 
standardizarea procesului. 
În plus, având în vedere accesul 
la o gamă largă de soluţii 
ale producătorilor, fermierii şi 
antreprenorii vor putea selecta 
tehnologia care se potriveşte cel 
mai bine nevoilor afacerii lor.”
Grupul îşi propune să 
accelereze şi să consolideze 
evoluţiile tehnice în domeniile 
automatizării şi autonomiei, 
lucrând împreună pentru a 
standardiza interfeţele şi a oferi 
soluţii practice pentru diversele 
provocări ale automatizării 
lucrărilor solului. Primele soluţii 
tehnice ale Grupului 3A sunt 

CLAAS este o afacere de familie 
fondată în anul 1913 şi unul dintre 
cei mai importanţi producători 
de utilaje agricole la nivel global. 
Compania, cu sediul central 
în Harsewinkel, Westphalia, 
este liderul mondial pe piaţa 
combinelor de recoltat furaje. 
CLAAS domină piaţa europeană 
şi în cadrul unui alt segment de 
bază – combinele de recoltat – şi 
este un nume de referinţă de 
top la nivel mondial în domeniul 
tractoarelor, preselor de balotat 
şi al utilajelor agricole de recoltat 
furaje verzi. Portofoliul de produse 
al companiei include, de asemenea, 
tehnologie a informaţiei de ultimă 
oră în ceea ce priveşte agricultura. 
Firma CLAAS are peste 12.000 
de angajaţi la nivel mondial şi a 
generat o cifră de afaceri de 4,9 
miliarde de euro în anul 2021.

De la lansarea sa la târgul Agritechnica din 2019, sistemul de asistenţă CEMOS pentru 

tractoare şi tehnologiile asociate au câştigat deja trei premii Agritechnica pentru inovaţie.

Diferite tehnologii, soluţii şi produse 3A pot fi văzute la 

standurile CLAAS, AgXeed şi Amazone de la Agritechnica.

CLAAS Autonomy connect, 
AgXeed Box şi Amazone AutoTill. 
Alţi producători de utilaje se 
vor alătura grupului pentru a 
juca un rol activ în extinderea 
gamei de aplicaţii pentru 
procesele de lucru în aer liber.
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Alte avantaje sunt economia de 
îngrăşăminte datorită “sistemului 
de control a secţiunilor” pentru 
evitarea suprapunerilor şi 
posibilitatea de administrare 
a dozelor variabile. Acestea se 
realizează prin modificarea în 
timpul lucrului a poziţiei în care 
cade îngrăşământul pe discurile 
de împrăştiere sau chiar prin 
închiderea fantei prin care cade 
îngrăşământul când se întrerupe 
distribuţia pe o anumită zonă. 
Noul sistem îmbunătăţit de 
control al distribuţiei la margini 
de parcelă vine suplimentar 
pentru a creşte eficienţa 
distribuţiei îngrăşămintelor. 
Bogballe este o firmă daneză 
înfiinţată în 1934, care producea 
echipamente pentru fermele 
de creştere a păsărilor. De la 

BOGBALLE introduce un nou sistem 
flexibil de împrăştiere a îngrăşămintelor

Maşinile Bogballe 
de împrăştiat 

îngrăşăminte chimice 
solide sunt cunoscute 

în România de mulţi 
ani, iar fermierii 

români care utilizează 
astfel de maşini le 
apreciază pentru 

concepţie, calitatea 
execuţiei, fiabilitate, 

uniformitatea 
distribuţiei şi a 
împrăştierii pe 

lăţimea de lucru, 
uşurinţa reglajelor 

şi accesul prin 
internet la tabelele 

şi la informaţiile 
pentru reglaj. 

DR. ING. FLORIN NEACŞU

începutul anilor 1950 fabrica s-a 
reorientat spre un alt produs de 
bază: maşina pentru împrăştiat 
îngrăşăminte chimice solide. Toate 
eforturile de cercetare, proiectare 
şi execuţie s-au canalizat spre 
perfecţionarea continuă şi 
asigurarea unei calităţi deosebite 
a acestui produs. La aceasta a 
contribuit şi faptul că toate piesele 
componente principale sunt 
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realizate în fabrică. Şi în prezent 
se continuă tradiţia de dezvoltare 
a maşinilor Bogballe, marcă 
recunoscută ca lider mondial 
în tehnologia de împrăştiere a 
îngrăşămintelor minerale. Testele 
pe care producătorul le efectuează 
din 1964 în propriul laborator dotat 
cu tehnică de testare de ultimă 
oră, împreună cu încercările pentru 
verificarea în câmp şi utilizarea 
celor mai noi cunoştinţe şi 
tehnici de vârf pentru distribuirea 
îngrăşămintelor minerale, invenţii, 
inovaţii, pasiunea şi experienţa 
uriaşa reprezintă punctele 
forte de care se bucură firma 
Bogballe. Concepţia prietenoasă 
cu utilizatorul, cultura şi mediul 
precum şi fiabilitatea şi siguranţa 
în funcţionare se bazează pe ani 
de experienţă şi de cooperare cu 
fermierii din lumea întreagă. În 
laboratorul de testare se lucrează 
permanent pentru analizarea 
specificaţiilor şi realizarea 
tabelelor de reglare a maşinilor 
pentru distribuţia a mii de tipuri 
de îngrăşăminte, distribuind 
sute de tone de îngrăşământ 
în fiecare an. Laboratorul de 
testare Bogballe este unul din 
cele mai mari şi avansate din 
Europa şi singurul care poate 
efectua atât teste 2D cât şi 3D. 
 
Maşinile de împrăştiat 
îngrăşăminte Bogballe sunt în 
general purtate. Aceleaşi maşini 

se pot monta pe un mecanism 
de transport care le transformă în 
maşini tractate. Ele au capacitatea 
de 500 la 5500 litri şi toate pot 
fi dotate cu sistem de cântărire. 
Cele două discuri distribuitoare au 
posibilitatea de rotaţie atât spre 
centru cât şi spre exterior, ceea 
ce permite distribuţia uniformă 
a îngrăşămintelor chiar de la 
marginea tarlalei, economisind 
îngrăşăminte. De asemenea, 
sistemul dinamic de control al 
distribuţiei asigură întreruperea 
distribuţiei la suprapunerea 
peste o trecere anterioară, sau 
aplicarea normelor variabile, 
datorită posibilităţii ca punctul 
de cădere a îngrăşămintelor pe 
discuri să se modifice automat, din 
mers, sau să se închidă complet. 
Obturatorul dublu se deschide cu 
viteze de deschidere diferite şi 
menţine astfel un punct de cădere 
perfect, optimizat, indiferent de 
modificările cantitative sau de 
viteza înainte. Distanţa mica dintre 
fante şi discurile de împrăştiere 
înseamnă că punctul de cădere 
este minim influenţat, chiar şi 
în condiţii de lucru pe pante.
 
Dimensiunea fermelor 
este în creştere, la fel şi 
profesionalismul celor implicaţi 
în agricultură, ceea ce impune 
creşterea lăţimii de lucru a 
maşinilor, protecţia mediului 
şi uniformitatea şi controlul 

distribuţiei pentru optimizarea 
costurilor prin reducerea 
consumului de îngrăşăminte. 
 
Reducerea numărului de treceri pe 
teren pentru reducerea compactării 
solului şi pentru economie de 
timp şi de combustibil, evitarea 
suprapunerilor în clinuri unde 
s-a distribuit la o trecere 
anterioară (prin întreruperea 
distribuţiei), distribuţia corectă 
la marginile tarlalei şi la cap 
de parcelă în norma reglată 
pentru întreaga tarla fără a 
distribui dincolo de marginea 
parcelei sunt foarte importante 
pentru eficienţa administrării 
îngrăşămintelor. Astfel se face 
economie de îngrăşăminte şi 
se asigură protecţie mediului. 
Totodată, sistemul de cântărire 
şi monitorizare permanentă 
a cantităţii de îngrăşământ 
distribuit, uşurinţa şi eficienţa 
reglajelor, fiabilitatea etc. sunt 
câteva din aspectele urmărite 
de fermierii profesionişti.
Pentru reducerea costurilor, la 
lăţimi de lucru mari, este crucial 
ca împrăştierea la margini să fie 
cea mai bună, deoarece zona de 
la marginea tarlalei reprezintă 20-
30% din dimensiunea tarlalei, iar 
consumurile inutile de îngrăşământ 
ar putea fi importante. Deci 
concentrarea pe optimizarea 
distribuţiei la marginile parcelei 
este perfect justificată şi 
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a avut un rol important în 
realizarea noului concept de 
împrăştiere al firmei Bogballe. 

Pentru lăţimi de lucru mai 
mici, de 12-24 m, se foloseşte 
sistemul TREND, cu rotaţie de la 
centru spre exterior a discurilor 
distribuitoare. Pentru lăţimi de 
lucru mari (27 - 42 m), după o fază 
extinsă de încercări, Bogballe a 
realizat noul sistem optimizat de 
împrăştiere Dynamic Headland 
(controlul dinamic la marginile 
tarlalei), bazat pe rotirea spre 
centru a discurilor distribuitoare 
în combinaţie cu sistemul dinamic 
de control al secţiunilor. Sistemul 
Dynamic Headland adaugă funcţii 
suplimentare soluţiei existente deja 
de control dinamic al secţiunilor. 
Printre alte funcţii, sistemul 
dinamic la marginea tarlalei poate 
alege în timpul lucrului între 
împrăştierea normală şi la margini. 
De asemenea, se poate alege 
dacă bordura este spre dreapta 
sau spre stânga şi chiar se poate 
schimba modul de distribuţie în 
timpul lucrului. Toate funcţiile 
sunt operate fără oprirea maşinii. 

Sistemul dinamic de control al 
distribuţiei la margini de tarla oferă 

flexibilitate ridicată în legătură cu 
modul de conducere atunci când 
se împrăştie în apropierea altor 
culturi şi pe vânt, eliminând riscul 
ca îngrăşământul să fie distribuit 
pe terenul vecin, unde ar putea 
influenţa culturile şi reducând 
cantitatea de îngrăşământ. În 
acelaşi timp reglementările de 
mediu mai stricte devin din ce în 
ce mai restrictive. Acest lucru face 
cu atât mai importantă asigurarea 
unei precizii mari de distribuţie 
şi controlul perfect al cantităţii 
de îngrăşământ împrăştiat, în 
special la lăţimi mari de lucru.

Noul sistem “Dynamic Headland” 
de împrăştiere a îngrăşămintelor 
se bazează pe soluţia existentă  

 
de Dynamic Section Control, 
unde modelul de răspândire se 
adaptează la condiţiile de teren din 
clinuri şi la schimbarea distanţelor 
dintre cărările tehnologice. Acest 
sistem este acum folosit şi pentru 
împrăştierea îngrăşămintelor 
folosind posibilitatea de rotire spre 
centru a discurilor distribuitoare, 
adică acelaşi sens de rotaţie ca 
şi pentru împrăştierea normală. 
Avantajele acestui principiu de 
răspândire este că se asigură 
suprapunerea dintre materialul 
distribuit de discul din stânga 
şi de cel din dreapta, creând 
o uniformitate excelentă a 
distribuţiei îngrăşămintelor.

PRINCIPALELE 
AVANTAJE ALE NOULUI 
SISTEM “DYNAMIC 
HEADLAND” 
•  Calitate optimizată a 

distribuţiei la împrăştierea de 
la marginea tarlalei la lăţimi 
de lucru mari: 27- 42 m 

•  Reglarea în timpul împrăştierii 
a modului de distribuţie 

•  Alegerea din mers a bordurii 
spre stânga sau spre dreapta 

•  Poate fi montat şi pe maşinile 
vechi din seria M de ultimă 
generaţie cu control dinamic al 
secţiunilor şi cu Calibrator Totz 
sau ISOBUS generaţia a II-a.

Noua interfaţă Isobus de la Bogballe, cu operare clară, intuitivă şi prietenoasă cu operatoru

Legenda:  Săgeată mov: bordura pe dreapta •  

Săgeată galbena: bordura spre stânga • Săgeată albastra: împrăştiere normală 
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 Hotărâre Nr. 116 / 16 Februarie 
2024 pentru modificarea art. 8 din 
Hotărârea Guvernului nr. 846/2023 
privind aprobarea Programului de 
susţinere a producţiei de legume 
cultivate în spaţii protejate pentru 
perioada 2023-2024 şi pentru 
modificarea art. 8 din Hotărârea 
Guvernului nr. 1.569/2022 privind 
aprobarea programului de susţinere 
a producţiei de tomate în spaţii 
protejate pentru anul 2023. - M.O., 
Partea I, nr. 135 / 16 Februarie 2024

 Hotărâre Nr. 125 / 16 Februarie 
2024 pentru aprobarea plafoanelor 
alocate ajutoarelor naţionale 
tranzitorii în sectorul vegetal, pentru 
anul de cerere 2023. - M.O., Partea 
I, nr. 140 / 19 Februarie 2024

 Hotărâre Nr. 124 / 16 Februarie 
2024 pentru aprobarea plafoanelor 
alocate ajutoarelor naţionale 
tranzitorii în sectorul zootehnic, 
pentru anul de cerere 2023. - M.O., 
Partea I, nr. 140 / 19 Februarie 2024

 Hotărâre Nr. 136 / 16 Februarie 
2024 privind înfiinţarea pe lângă 
Agenţia de Plăţi şi Intervenţie pentru 
Agricultură a unei activităţi finanţate 
integral din venituri proprii. - M.O., 
Partea I, nr. 144 / 21 Februarie 2024

 Ordin Nr. 45 / 8 Februarie 
2024 pentru modificarea Ordinului 
ministrului agriculturii şi dezvoltării 
rurale nr. 312/2021 privind organizarea 
sistemului de control şi certificare, de 
aprobare a organismelor de control şi 
de supraveghere a activităţii acestora 
în agricultura ecologică. - M.O., 
Partea I, nr. 149 / 23 Februarie 2024

 Hotărâre Nr. 142 / 22 Februarie 
2024 privind aprobarea sumei 
alocate schemei de ajutor de stat 
în sectorul creşterii animalelor 
pentru anul 2024. - M.O., Partea 
I, nr. 151 / 23 Februarie 2024

 Ordin Nr. 73 / 22 Februarie 
2024 pentru aprobarea cuantumului 
unitar al plăţilor directe aferente 
cererilor de plată depuse în 
anul 2023, finanţate din Fondul 
european de garantare agricolă 
prin intervenţiile din cadrul Planului 
strategic PAC 2023-2027. - M.O., 
Partea I, nr. 151 / 23 Februarie 2024

 Hotărâre Nr. 150 / 22 Februarie 
2024 privind aprobarea schemei 
„Ajutor de minimis pentru aplicarea 
Programului de susţinere a 
producţiei de cartof de consum“ 
în anul 2024. - M.O., Partea I, 
nr. 152 / 23 Februarie 2024

 Ordin Nr. 81 / 27 Februarie 2024 
privind aprobarea Listei unităţilor de 
învăţământ preuniversitar incluse 
în Programul naţional „Masă 
sănătoasă“ în anul 2024. - M.O., 
Partea I, nr. 161 / 27 Februarie 2024

 Ordonanţă de urgenţă Nr. 13 / 
28 Februarie 2024 privind instituirea 
unei scheme de ajutor de stat pentru 
compensarea parţială a pierderilor la 
cultura de tomate în spaţii protejate 
şi cultura de usturoi, în contextul 
crizei provocate de agresiunea Rusiei 
împotriva Ucrainei. - M.O., Partea 
I, nr. 168 / 29 Februarie 2024

 Ordin Nr. 88 / 28 Februarie 
2024 privind aprobarea Procedurii 
de acordare şi plată a ajutoarelor 
de stat în cadrul schemei de ajutor 
de stat „Creditul fermierului“. - M.O., 
Partea I, nr. 169 / 1 Martie 2024

 Ordin Nr. 89 / 1 Martie 2024 
pentru aprobarea cantităţilor de 
motorină aferente perioadei 1 
octombrie 2023-31 decembrie 2023, 
determinate la plată şi nedecontate 
de către Agenţia de Plăţi şi 
Intervenţie pentru Agricultură, ce 
beneficiază de ajutor de stat acordat 
sub formă de rambursare. - M.O., 
Partea I, nr. 171 / 1 Martie 2024
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